
افزایش قیمت نفت در پی افت 
ذخایر آمریکا

قیمت نفت در معاملات روز چهارشــنبه بازار آسیا، تحت تاثیر کاهش ذخایر نفت آمریکا و ریسک 
اختلال عرضه کانادا بر اثر آتش ســوزی های جنگلی، روند کاهشی را که در سه روز گذشته داشت، 
متوقف کرد و افزایش یافت.به گزارش ایسنا، بهای معاملات نفت برنت برای تحویل در سپتامبر، ۳۷ 
سنت معادل ۰.۵ درصد افزایش یافت و به ۸۱ دلار و ۳۸ سنت در هر بشکه رسید. بهای معاملات 
وســت تگزاس اینترمدیت آمریکا برای تحویل در سپتامبر، با ۳۸ سنت معادل ۰.۵ درصد افزایش، 
به ۷۷ دلار و ۳۴ ســنت در هر بشکه رســید. شاخص نفت آمریکا در سه روز گذشته، هفت درصد 
نزول کرد در حالی که نفت برنت، حدود پنج درصد کاهش داشته است.منابع بازار با استناد به آمار 
موسسه امریکن پترولیوم اعلام کردند ذخایر نفت خام، بنزین و سوخت های تقطیری آمریکا در هفته 
گذشــته، کاهش یافت که چهارمین کاهش هفتگی متوالی بود. این روند کاهشی، منعکس کننده 
تقاضای ثابت در بزرگترین مصرف کننده نفت جهان است به گفته تحلیلگران موسسه مالی آی ان 
جی، آتش سوزی های جنگلی در کانادا هم از قیمت نفت پشتیبانی کرده است. این آتش سوزی ها با 
واداشتن تولیدکنندگان به محدود کردن تولیدشان، میزان زیادی از عرضه را در معرض تهدید قرار 
داده است. تحلیلگران آی ان جی گفتند: بازارها به آستانه بیش فروش نزدیک شده اند و بر این باوریم 
عوامل بنیادین از صعود قیمت ها از ســطوح فعلی حمایت می کنند. آمار موسسه امریکن پترولیوم 
نشان داد ذخایر نفت آمریکا در هفته منتهی به ۱۹ ژوئیه، به میزان ۳.۹ میلیون بشکه کاهش یافت. 
ذخایر بنزین، به میزان ۲.۸ میلیون بشکه کاهش داشت و از سطح ذخایر سوخت های تقطیری، ۱.۵ 
میلیون بشکه کاسته شد. آمار رسمی ذخایر نفت و سوخت آمریکا روز چهارشنبه منتشر خواهد شد.

قیمت نفت روز ســه شــنبه تحت تاثیر مذاکرات آتش بس میان رژیم صهیونیستی و حماس، به 
پایین ترین حد ۶ هفته گذشته نزول کرده بود و نفت برنت در پایین ترین قیمت از ۹ ژوئن بسته شد.

بر اساس گزارش رویترز، عامل دیگری که باعث کاهش قیمت ها شد، نگرانی نسبت به کندی رشد 
اقتصادی چین بود که بزرگترین واردکننده نفت در جهان است.

مدیرکل دفتر حمل ونقل مســافر ســازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای گفت: از ۶ 
مردادماه پیش فروش بلیت اتوبوس های اربعین برای سه مرز شمالی و از ۱۰ مرداد نیز 
پیش فروش بلیت تمام مرزها آغاز می شود.داریوش باقرجوان در گفت وگو با ایسنا، با 
بیان اینکه از ۶ مردادماه پیش فروش بلیت  اتوبوس های اربعین  برای سه مرز شمالی 
تمرچین، باشماق و خسروی آغاز می شود، اظهار کرد: از ۱۰ مرداد ماه نیز پیش فروش 
بلیت همه مرزهای اربعین در سراسر کشور انجام می شود.وی افزود: علت پیش فروش 
بلیت های سه مرز مذکور این است که نیازسنجی  انجام شود و فشاری که روی مرزهای 
شلمچه و مهران است به مرزهای شمالی که ظرفیت بیشتری دارند، بازگردانده شود 
تا زائران به طور همگن از مرزها استفاده کنند و ازدحام  در مرز خاصی نداشته باشیم.

مدیرکل دفتر حمل ونقل مســافر سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای تصریح کرد: 
قیمت بلیت اتوبوس های اربعین توســط ستاد مرکزی اربعین اعلام و در سایت ها نیز 
به صورت رســمی منتشر خواهد شد.وی در پاسخ به این سوال که چه تعداد اتوبوس 
برای جابه جایی مسافران در ایام اربعین نیاز است؟ گفت: در حال حاضر مجموعا ۱۴ 
هزار دســتگاه اتوبوس داریم که از این تعداد تنها ۷۰۰۰ دستگاه می توانند در شبکه 
باشند و مابقی یا برای صنایع و پتروشیمی ها هستند یا سن ناوگان به اندازه ای است 

که نمی توانند مسافت بالا را پیمایش کنند. برای اینکه بتوانیم جابه جایی خوبی داشته 
باشیم و کمترین عارضه یا ازدحام رخ دهد نیاز داریم که در کنار این ۷۰۰۰ دستگاه، 
۲۰۰۰ دســتگاه نیز برای ماموریت اربعین اضافه شود. همچنین ۳۰۰۰ دستگاه نیز 
برای ســفرهای داخلی داریم. از طرفی از ارگان ها و سازمان  نیز درخواست کردیم که 
از ناوگان پلاک عمومی آنها که به عنوان سرویس پرسنل مشغول به کار است در ایام 
اربعین استفاده شــود.باقرجوان عنوان کرد:مردم می توانند به سایت های شرکت های 
حمل و نقلی مراجعه و نسبت به خرید بلیت اقدام کنند. علاوه بر آن سازمان راهداری 
و حمل ونقلی یک سامانه به نام  "راوی" در نظر گرفته است که به سامانه های دیگر 
متصل شود.  این سامانه زائران را به سامانه ها و شرکت های حمل و نقلی معتبر برای 
خرید بلیت وصل خواهد کرد و همچنین از طریق این ســامانه نظارت های لازم هم 
صورت می گیرد.    مدیرکل دفتر حمل ونقل مســافر ســازمان راهداری و حمل ونقل 
جاده ای در پاسخ به این سوال که برای جلوگیری از گرانفروشی بلیت در ایام اربعین 
چه تدابیری اتخاذ شــده است؟ گفت: علاوه بر نظارت بر بازار، دستگاه های نظارتی از 
جمله تعزیرات بر قیمت ها نیز نظارت خواهند کرد، همچنین ناظران در اســتان های 

مقصد حضور داشته و گشت های سیار نیز نظارت های لازم را دارند.

نماینده مردم قروه و دهگلان در مجلس شــورای اســلامی خواستار تسریع در 
پرداخت مطالبات گندم کاران شد.به گزارش ایسنا، محمد رسول شیخی زاده در 
تذکری شــفاهی در جریان جلسه علنی امروز مجلس شورای اسلامی خطاب به 
رئیس سازمان برنامه و بودجه و وزیر جهاد کشاورزی، بیان کرد: در سال جهش 
تولید با وجود تمام مشــکلات مردم کار خود را انجام داده و کشاورزان محصول 
خود را کشــت کردند. کشــاورزان با هزار زحمت گندم خــود را تولید کردند و 
تحویل دولت دادند  اما معلوم نیســت این بار با چه بهانه ای تعلل شــده و پول 
گندم کاران پرداخت نمی شود. وی در ادامه اظهار کرد: سازمان برنامه نیز  اقدامی 
در راســتای پرداخت پول گندم کاران انجام نمی دهد. از طرف دیگر وزیر نیرو هر 
وقت می خواهد برق کشــاورزان را قطع می کند و وزیر نفت نیز با هزار مشــکل 

کمترین سوخت را به کشاورزان می دهد.
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وزرای تعاون، کار و رفاه اجتماعی راه و شهرسازی و همچنین رئیس سازمان اداری و استخدامی به صورت جداگانه با رئیس جمهور منتخب دیدار و گفتگو کردند.به گزارش ایسنا، 
صولت مرتضوی وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی، مهرداد بذرپاش وزیر راه و شهرسازی و میثم نیلی رئیس سازمان اداری و استخدامی به صورت جداگانه با حضور در دفتر مسعود 

پزشکیان رئیس جمهور منتخب به ارائه گزارشی از وضعیت و عملکرد سازمان متبوع خود پرداختند. 
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وزرای کار، راه و رئیس سازمان اداری و استخدامی کشور با 
رئیس جمهور منتخب دیدار کردند

info@sobh-eqtesad.ir

اما و اگر حذف ارز ترجیحی 
برای واردات برنج

دبیر انجمن تولیدکنندگان و تامین کنندگان برنج ایرانی با تاکید بر اینکه حذف 
ارز ترجیحی از برنج در حال حاضر اصلا انتخاب درستی نیست، درباره افزایش 
قیمت برنج اظهار کرد: در صورت افزایش تقاضای برنج های خارجی ممکن است 
شــاهد افزایش قیمت جهانی باشیم که در این صورت افزایش قیمت خواهیم 
داشت، اما اگر شرایط عادی باشد تا پایان سال افزایش قیمت چشمگیری اتفاق 
نخواهد افتاد.به گزارش ایسنا، محمد مخبر تصویبنامه هیأت وزیران در خصوص 
کالاهای اساسی و داروی مشمول واردات با ارز ترجیحی را در تاریخ ۸ اردیبهشت 
ابلاغ کرد که بر اساس این مصوبه در بخش کالاهای اساسی اقلام گوشت تازه یا 
یخ زده گوساله و گوسفند، گندم، جو، ذرت دامی، دانه سویا، دانه کلزا، دانه پنبه، 
دانه آفتابگردان برای روغن کشــی، دانه گلرنگ، برنج، روغن خام و پالم، شکر 
تصفیه شــده، »کنجاله های سویا، پنبه، آفتابگردان، کلزا و گلرنگ«، »کودهای 
سوپرفسفات، کلرورپتاسیم، سولفات پتاسیم، مونوفسفات آمونیوم و فسفات دی 
آمونیم« و نهایتا مولدهای دام و طیور و آبزیان و مواد ژنتیکی مشمول دریافت 
ارز ترجیحی می شود.اما به تازگی سازمان برنامه و بودجه پیشنهادی را مبنی بر 
حذف ارز ترجیحی برنج وارداتی با هدف حمایت از تولید داخل در جلســه ۳۰ 
تیرماه ۱۴۰۳ کمیسیون اقتصاد هیئت دولت )کمیسیون فرعی( مطرح کرد؛ اما 
بــا توجه به اینکه حمایت از تولید داخل و تنظیم بازار از طریق مدیریت زمانی 
واردات توســط وزارت جهاد کشاورزی صورت خواهد گرفت، تصمیم گیری در 
این خصوص در برهه فعلی ضروری تشــخیص داده نشد و پیشنهاد یادشده از 
دستور خارج شــد.یکی از دلایل اصلی رد این پیشنهاد که مورد تاکید انجمن 
واردکنندگان برنج ایران نیز بود، مصادف شدن آن با آغاز فصل ممنوعیت واردات 
برنج بود که طبیعتــاً انتظار می رفت با حذف ارز ترجیحی برنج در این مقطع، 
جهــش قیمتی و همچنین بروز کمبود در هر دو نوع برنج وارداتی و ایرانی رخ 
دهد و با انتقال تقاضای برنج به کالاهای جایگزین و التهاب بازار، مصرف کننده 
بیشترین آسیب را ببیند.با اینکه پیشنهاد حذف ارز ترجیحی برای واردات برنج 
به پایان دوره فصل برداشــت برنج موکول شــد، دبیر انجمن تولیدکنندگان و 
تامین کنندگان برنج ایرانی- معتقد است:  در صورت اجرایی شدن این تصمیم  
باید از بخش خصوصی کمک گرفته و این آمادگی به بازار و مردم نیز داده شود. 
مسیح کشاورز در گفت وگو با ایسنا، درباره ثبات قیمت برنج در صورت حذف ارز 
ترجیحی از این محصول اظهار کرد: چندی پیش در کارگروهی که در سازمان 
برنامه و بودجه برگزار شــد، این طرح را بررسی کردند که ارز ترجیحی حذف 
شود چقدر قیمت برنج افزایش می یابد. طی روزهای گذشته نیز این موضوع به 
عنوان پیشــنهاد اقتصادی به هیات دولت رفت و آقای جهرمی این طرح را از 
دستور کار خارج کردند و در چند رسانه نیز به آن اشاره شد، ولی در مجموع این 
امر به راحتی اجرایی نمی شود چراکه در حال حاضر فصل برداشت برنج ایرانی 
اســت و از طرفی نیز دوره ممنوعیت واردات آغاز می شود؛ بنابراین در صورت 
اجــرای این تصمیم  باید از بخش خصوصــی نیز کمک گرفته و همچنین این 
آمادگی به بازار و مردم داده شود. وی تاکید کرد: در حال حاضر دوره ممنوعیت  
شروع شده و از ۲۰۰ هزار تن ثبت سفارش در تیرماه  فقط ۱۰۰ هزار تن وارد 
شــده و حتی در مجموع با واردات ۳۸۰ هزار تن در چهارماه نخســت سال که 
نسبت به زمان مشابه سال قبل کاهشی بوده است. هیچ توجهی به پیشنهادات 
بخش خصوصی مبنی بر واردات قبل از دوره ممنوعیت به میزان حداقل ۶۰۰ 
هزار تن و یا کاهش دو ماهه دوره ممنوعیت نشــد که بیشترین لطمه در بازار 
با کمبود و افزایش قیمت برنج خارجــی، برنج ایرانی با افزایش قیمت و رکود 
وارد شد.دبیر انجمن تولیدکنندگان و تامین کنندگان برنج ایرانی گفت: با توجه 
به اینکه روزهای پایانی دولت ســیزدهم است، فعلا این تصمیم گرفته نخواهد 
شــد و بر عهده وزارت جهاد آینده گذاشــته خواهد شد. اگر در حد یک گزینه 
نیز مطرح باشــد، منابع ارزی ما مشکل دارد و در تامین آن ها با مشکل مواجه 
هستیم. حدود پنج ماه است که ارزی برای برنج هایی که وارد کشور شده تعلق 
نگرفتــه و دولت باید درباره این موضوع به صورت جدی فکر و همچنین تلاش 
کند که مشکلاتی که در زمینه ارتباطات جهانی وجود دارد، حل شود چراکه ما 
تا حدی می توانیم از اعتبار خودمان استفاده کنیم و بیش از این ممکن نیست. 
کشاورز گفت: با تداوم شرایط فعلی، اعتبار جهانی خود را نیز از دست می دهیم 
و ممکن اســت دیگر به صورت اعتباری به ما برنج نفروشند. به نظر من مطرح 
کردن این موضوع در حال حاضر چندان مناسب نبود، اما در فرصت مناسب باید 
با توجه به منابع موجود در کشــور درباره این کالای استراتژیک تصمیم جدی 
گرفته شــود. وی افزود: در صورتی که منابع ارزی به موقع تامین شود و کافی 
باشــد، به دلیل اینکه این کالای اساسی مصرف عمومی دارد، دولت باید از این 
طریق به مردم یارانه دهد و بتوان از طریق ارز ترجیحی به مردم کمک کرد که 
قیمت تمام شــده آن کالا بالا نرود ولی اگر در دولت آینده نیز امکانات ارزی با 
این محدودیت مواجه شــود، باید تصمیم گیری شود که آیا به تالار دوم برود یا 
نه؟ در زمینه نحوه تخصیص ارز و وضعیت بازار نیز از نظر میزان نیاز به واردات 
بــا توجه به تولید داخل وعرضه آن به بازار و قیمت برنج ایرانی می توانند اظهار 
نظر کنند. دبیر انجمن تولیدکنندگان و تامین کنندگان برنج ایرانی تصریح کرد: 
به دلیل اینکه در حال حاضر ارز ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومانی با تاخیر و پس از چند 
مــاه تخصیص پیدا می کند، واردات برنج از طریق اعتبار بخش خصوصی انجام 
می شود. هزینه انتقال ارز به این شیوه و حتی خواب سرمایه و سودی که باید به 
خارجی ها که از منابع واردکننده است، بابت این پول داده شود موجب می شود 
که قیمت تمام شده کمی افزایش یابد. قیمتی که تاکنون در بنادر بوده ۴۶ هزار 
تومان است که به پخش عمده رسیده او پس از آن سودهای خود را دارد تا به 
دست مصرف کننده برسد و ممکن است بین ۲۰ تا ۳۰ درصد قیمت آن افزایش 
یابد. وی افزود: در صورتی که قیمت تعیین شده وارد تالار دوم شود ممکن است 
قیمت آن حتی کمتر از میزان تخصیص یافته شود. اما نکته مهم این است که 
اگر این تاخیر در تخصیص ارز را ملاک قرار دهیم قیمت ارز تفاوت چندانی با ارز 
تالار دوم ندارد چراکه هزینه های سربار آن زیاد است. از طرفی نیز مسئله روانی 
جامعه نیز درباره این مســئله وجود دارد. زمانی که برنج گران می شود نگرانی 
مردم جامعه را به همراه دارد. امیدواریم که دولت سعی کند منابع ارزی خود 
را تامین کند و به موقع تخصیص دهد که حتی قیمت تمام شده نیز کاهش 
یابد. در نیمه دوم سال قیمت برنج افزایش خواهد داشت؟کشاورزی در پایان 
درباره افزایش قیمت برنج در نیمه دوم سال تصریح کرد: تا اول آذرماه ما در 
دوره ممنوعیت واردات هستیم. در سه ماه پایان سال نیز قطعا در بازار تقاضا 
ایجاد می شود و با توجه به ممنوعیت و محدودیتی که وجود داشته این تقاضا 
به سمت کشورهای صادرکننده معطوف می شود و در صورت افزایش تقاضا 
ممکن اســت شاهد افزایش قیمت جهانی باشیم که در این صورت است که 
افزایش قیمت خواهیم داشت؛ اما اگر شرایط عادی باشد تا پایان سال افزایش 

قیمت چشمگیری نخواهیم داشت.

گزیده خبر
 ما آقا بالا سر مردم نیستیمپزشکیان:

تجارت ۳۶ میلیارد دلاری 
در ۴ ماه

دهک های یک تا ۴ با ۱۰۰ میلیون تومان 
صاحب خانه می شوند

رییس کل گمرک ایران گفت: تجارت خارجی کشور در ۴ ماه نخست امسال بدون نفت به ۳۶ میلیارد دلار 
رسیده که ســهم صادرات غیرنفتی ۱۷.۵ میلیارد دلار است.به گزارش خبرگزاری مهر، محمد رضوانی فر 
رئیس کل گمرک ایران در نشســت تخصصی با اعضای اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی تهران با 
اعلام اینکه تجارت خارجی کشور در ۴ ماه نخست امسال بدون نفت به ۳۶ میلیارد دلار رسیده است، گفت: 

از مجموع تجارت خارجی کشور در سال جاری ۱۷.۵ میلیارد دلار صادرات غیرنفتی.....

استفاده از ارزهای محلی به جای دلار در 
مبادلات تجاری اعضای گروه بریکس

۱۲ تن شمش طلا وارد کشور شد؛ افزایش 
۴ برابری واردات

در آخرین جلسه هیات دولت سیزدهم؛

محرابیان: تولید برق کشور به ۳۳۲ میلیارد 
کیلووات ساعت در سال رسید
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پیش فروش بلیت اتوبوس های اربعین از ۳ روز آینده

شیخی زاده: مطالبات گندم کاران پرداخت شود
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گزیده خبر

پزشکیان: ما آقا بالا سر مردم 
نیستیم

رئیس جمهور منتخب گفت: قرار نیســت تصمیمی بگیریم که در آن مشارکت مردم 
وجود نداشــته باشــد و سیاســتی را اجرا کنیم که مردم با ما همراه نباشند، اما باید 
تصمیمات ســختی در این کشــور بگیریم. همه باید با یکدیگر کمک کنیم چرا که 
نمی شود با روند فعلی مملکت را اداره کرد. به گزارش ایسنا، مسعود پزشکیان رئیس 
جمهور منتخب صبح چهارشنبه - ۳ مرداد ۱۴۰۳ - در جلسه شورای  عالی استان ها 
که در وزارت کشــور برگزار شــد، گفت: از مقام معظم رهبری به دلیل پیام هایی که 
دادنــد از جمله اینکــه در جمع نمایندگان پیروزی ما را پیروزی ایران و کشــورمان 
قلمداد کردند، تشکر می کنم؛ طبیعتاً لازمه این پیروزی همکاری، همراهی، همدلی و 
رفتن به طرف پاسخگویی به نیازها و خواسته های مردم است و این بارقه امیدی است 
که وحدت و انســجامی که در مبارزات انتخاباتی داشتیم را بتوانیم عملیاتی و اجرایی 
کنیم.وی با تاکید بر اینکه قطعاً با وحدت می توانیم موفق شویم، گفت: من به تنهایی 
نمی توانم کاری بکنم، عده ای تصور می کنند که من باید کاری بکنم؛ در حالی که من 
نمی توانم کاری بکنم. در حوزه بهداشــت و درمان ۴ اصل عدالت، مشارکت مردمی، 
روابط بین بخشــی و تکنولوژی مناسب را داریم. تمام حرف هایی که من در مناظرات 
می گفتــم و اصولی که بر آن معتقد بودم حق و عدالت بود و من وعده خاصی ندادم، 
اما آنچه که گفتم برای احقاق حق مردم بود؛ ما به دنبال آن هستیم که حق هر کسی 
به او برســد.رئیس جمهور منتخب با بیان اینکه »وقتی که مشارکت باشد می توانیم 
هر مشــکلی را از راه خود برداریم« عنوان کرد: اگر در کشور با هم باشیم و دست به 
دســت هم دهیم می توانیم هر مشــکلی که وجود دارد را حل کنیم و اعضای شورای 
عالی استان ها می توانند این مشارکت مردمی را ایجاد کنند. من در دورانی که رئیس 
دانشگاه بودم روزی تصمیم گرفتم ۵۰۰ خانه بهداشت را دو ماهه بسازم؛ در آن دوران 
مدیران و مســئولان می گفتند که طرف مدیریت بلد نیست و می خواهد کاری بکند 
حتی برخی قصد داشــتند تا اســتعفا دهند اما ماندند؛ ما در ۶ ماه بیش از ۶۰۰ خانه 
بهداشت را با مشارکت مردم ساختیم. این مشارکت مردم و روابط بین بخشی بود که 

منجر به ساخت بیش از ۶۰۰ خانه بهداشت بدون اعتبار مالی شد.
پزشکیان تاکید کرد: کلیت قضیه این است که اگر به مردم و مشارکت آنها باور داشته 
باشــیم هیچ خلاء ای نمی تواند وجود داشته باشد. مشکل ما ]مسئولان[ و رفتار ما با 
مردم و نوع گفت وگوی ما با مردم است. اگر مردم به ما کمک کنند هیچ مانعی بر سر 
راه ما نخواهد بود به این شرط که آنها باور کنند که ما برای مردم هستیم؛ ما آمده ایم 
که به مردم خدمت کنیم و نیامدیم که به آنها دستور دهیم؛ ما آقا بالا سر آنها نیستیم، 
بلکه خدمتگزار مردم هســتیم.وی گفت: من به مدیرانی که می خواهم انتخاب کنم 
گفته ام که توقع من از همه مدیران این است که به اصل رضایت مشتری باید پایبند 
باشند؛ مراجعه کننده ارباب رجوع است و ما خدمتگزار آنها هستیم و باید رضایت آنها 
را جلب کنیم؛ اگر همین یک کار را انجام دهیم ۵۰ درصد دیگر نیز پای صندوق های 
رای می آیند. ما باید اگر هم مشــکلی داریم صادقانه با مردم در میان بگذاریم؛ امروز 
در تحریم هستیم و مشکل داریم. من در انتخابات هیچ وعده عدد و رقمی ندادم بلکه 
گفتــه ام که به مردم دروغ نخواهم گفت و با آنها صادق خواهم بود و قول می دهم که 
همان گونه باشم. تا جایی که ممکن است تلاش می کنم تا عدالت و انصاف را در این 
مملکت پیگیری و پیاده کنم و این امر نیز با مشــارکت مردم امکان پذیر است.رئیس 
جمهور منتخب به بیان روایتی از پیروزی رسول اکرم )ص( در جنگ احد پرداخت و 
تاکید کرد: بعد از این جنگ به پیامبر آیه ای نازل شد مبنی بر اینکه »فَبِمَا رَحْمَةٍ مِنَ 
فَاعْفُ عَنْهُمْ وَاسْتَغْفِرْ لهَُمْ  وا مِنْ حَوْلکَِۖ  ا غَلیِظَ القَْلبِْ لَانفَْضُّ الَلّ لنِْتَ لهَُمْۖ  وَلوَْ کُنْتَ فَظًّ
«؛ رسول خدا را رها کردند و در رفتند،  لْ عَلیَ الَلّ فَإذَِا عَزَمْتَ فَتَوَکَّ وَشَاورِْهُمْ فیِ الْمْرِۖ 
اما خداوند به رســول خدا می گوید که اشــکال ندارد؛ آنها را عفو کن و بنشین با آنها 
یعنی کسانی که تو را تنها گذاشتند مشورت کن و وقتی تصمیم گرفتی به خدا توکل 
کن. ما امروز نه با هم دعوا داریم نه پشــت یکدیگر را خالی کرده ایم و نه به آن شکل 
اختلاف داریم، بلکه سر چهار تا حرف با یکدیگر دشمن شده ایم؛ مشورت کردن و شورا 
بودن اصلی است که می تواند ما را در حل مشکلات با عزم و اراده بیشتری جلو ببرد.

پزشــکیان در ادامه درباره طرح موضوع واگذاری اختیارات به شوراها گفت: بر اساس 
آنچه که درباره ۴۰ کشور ارزیابی شده است در کشورهایی که اصلاحات و تغییراتی که 
توانسته موفق شود، سه اصل مسئولیت پذیری، چگونگی عملکرد و پاسخگویی مورد 
توجه قرار گرفته است. معتقدیم که باید اختیار را به افراد واگذار کرد اما او باید در برابر 
این اختیار نقشه راه داشته باشد و پاسخگو نیز باشد. باید مبنایی علمی، کارشناسی و 
قانونی برای عملکرد شوراها وجود داشته باشد تا امورات را به این شوراها واگذار کرد؛ 
این کار را با مشارکت مردم، روابط بین بخشی، تکنولوژی مناسب و با در نظر گرفتن 
عدالت و انصاف می توان انجام داد؛ این مسائل و اینکه منصفانه با مردم برخورد کنیم، 
مورد قبول همه دنیاست و هیچ ارتباطی به چپ یا راست مذهبی و غیر مذهبی ندارد.

وی با تاکید بر اینکه باید با مردم باانصاف رفتار کنیم ادامه داد: اگر همین یک کار را در 
رفتارمان با جامعه مورد توجه قرار دهیم، جامعه با ما قهر نمی کند؛ ما حق نداریم اگر 
می خواهیم کسی را هدایت کنیم بر گوش او سیلی بزنیم. قرار نیست اگر می خواهیم 
تغییر رفتاری ایجاد کنیم به آنها بی احترامی کنیم بلکه این حرف ها دارای راه و روش 
است. رفتار من به عنوان مسئول باید طوری باشد که طرف مقابل احساس نکند من 
می خواهــم برای او قیافه بگیرم و تکبر و غــرور دارم و به او امر می کنم، بلکه او باید 
احســاس کند که من می خواهم خدمتگزار او باشم نه اینکه می خواهم آقا بالا سرش 
باشــم.رئیس جمهور منتخب همچنین در واکنش به درخواست مطرح شده در این 
نشست در خصوص حضور رئیس شورای عالی استان ها در جلسات هیات دولت عنوان 
کرد: اگر در این خصوص منع قانونی وجود نداشته باشد قطعاً این کار را انجام خواهم 
داد و اگر منعی نیز وجود داشته باشد چهارچوبی ایجاد خواهیم کرد تا این اتفاق بیفتد. 
ما قرار نیست تصمیمی بگیریم که در آن مشارکت مردم وجود نداشته باشد و سیاستی 
را اجرا کنیم که مردم با ما همراه نباشــند، اما باید تصمیمات ســختی در این کشور 
بگیریم. همه باید با یکدیگر کمک کنیم چرا که نمی شود با روند فعلی مملکت را اداره 
کرد؛ باید تصمیم سخت بگیریم و در این تصمیم نیز اجازه ندهیم کسانی که محروم و 
فقیر هستند زیر دست و پای ما له شوند. باید مواظب باشیم که آنها صدمه نبینند. این 
اصلی است که من به عنوان کسی که باید مسئولیت کشور را بر عهده بگیرم می توانم 
بپذیرم که تصمیم من موجب له شدن آدم ها زیر دست و پای توسعه باشد. پزشکیان 
ادامه داد: در توســعه نیز باید آدم ها را دید و نه فقط به رشد اقتصادی توجه کرد. من 
نیز نمی توانم رشد اقتصادی را به هر قیمتی جلو ببرم نباید اجازه دهم که انسان ها و 
کسانی که در این مملکت زندگی می کنند با مشکل مواجه شوند. ما باید به همدیگر 
کمک کنیم و این چیزی اســت که از دســت اعضای شورای عالی استان ها برمی آید. 
اگر در شــهر بی اعتمادی ایجاد شده است هم اعضای شورای عالی استان ها، هم من، 
هم روحانیت و هم صداوســیما و همه مسئول هستیم و هر کسی باید در سیطره کار 
و مسئولیت خودش پاسخگو باشد. وی گفت: اگر چگونگی انجام امور مشخص شود، 

قطعاً از واگذاری اختیارات به شورای عالی استان ها استقبال خواهیم کرد.

بهادری جهرمی: آیین نامه حمایت 
مناسب از گزارشگران فساد تصویب 

شد

سخنگوی دولت گفت: آیین نامه حمایت مناسب از گزارشگران فساد تصویب شد و پیش بینی 
لازم برای حمایت از این افراد در این لایحه انجام شد.به گزارش ایسنا، علی بهادری جهرمی در 
حاشــیه جلسه هیات دولت در جمع خبرنگاران اظهار کرد: امروز جلسه هیات وزیران تشکیل 
شد و وزرا و اعضای هیات دولت گزارش عملکرد خود را ارائه کردند.وی ادامه داد: امروز اولین 
آیین نامه اجرایی قانون برنامه هفتم توســعه تصویب شــد. آیین نامه متناسب سازی حقوق 
بازنشســتگان را داشــته ایم اما مصوبه امروز اولین آیین نامه بعد از ابلاغ برنامه هفتم توسعه 
است. بر اساس این آیین نامه برای صیانت بهتر از اموال عمومی، مشوق هایی برای مدیران و 
کارشناسان و حقوقدان در همه دستگاه های اجرایی پیش بینی شد.سخنگوی دولت بیان کرد: 
آیین نامه حمایت مناســب از گزارشگران فساد تصویب شد و پیش بینی لازم برای حمایت از 
این افراد در این لایحه انجام شد.وی ادامه داد: در آیین نامه سازوکارهای مناسب برای حمایت 
از گزارشگران فساد پیش بینی شده است؛ امکان رتبه بندی گزارش ها و پیش بینی محرمانگی 
گزارش ها در این آیین نامه دیده شــده است.بهادری خاطرنشان کرد: امروز همچنین هیات 
وزیران در راســتای اجرای قانون بودجه، برای افزایش کمک پرداختی مراکز توان بخشــی و 

همچنین افزایش حق پرستاری معلولان موافقت کرد.

پروژه های موفق مهندسی ایران در منطقه
ازبکســتان در آســیای مرکزی دارای ظرفیت های فنی و مهندســی فراوانی برای مهندسان 
نخبه ایران اســت که می توان با اســتفاده از قوانین حمایتی این کشور نسبت به سرمایه گذار 
خارجی، به احداث و توســعه زیرساخت های صنعتی ازبکســتان پرداخت و از بهره وری آن به 
نفع جمهوری اســلامی ایران اســتفاده کرد، لازم به ذکر است که احداث پارک علم و فناوری، 
همکاری در پالایشــگاه ها و میادین گازی و صنعت ســاختمان، از جمله راهبردهای پیش  رو 
برای همکاری دوجانبه ی ایران و ازبکســتان در زمینه های فنی و مهندســی است.به گزارش 
خبرگزاری دانشجویان ایران)ایسنا(، ایران به عنوان یکی از کشورهای پیشرفته در حوزه خدمات 
فنی - مهندسی، در سال های اخیر پروژه های مهمی چون آزادراه تهران - شمال با ویژگی های 
پیچیده آن، آزادراه غدیر، سدهای کارون ۳ و ۴، خط آهن قزوین - رشت که از روی بخشی از 
دریاچه ســد منجیل عبور کرده و یک شاهکار زیبای مهندسی است، بزرگراه دوطبقه ی صدر، 
تونل توحید، تونل البرز در قطعه ۲ آزادراه تهران - شــمال و بسیاری پروژه های دیگر از سوی 
مهندســان ایرانی را به جهانیان معرفی کرده است، در همین راستا مهندسان نخبه کشورمان 
می توانند سهم بزرگی از پروژه های عمرانی مهم دنیا را اخذ کنند.ظرفیت ۱۵۰ میلیارد دلاری 
شــرکت های مهندســی ایران در همین رابطه »ایرج گلابتونچی« دبیر سندیکای شرکت های 
ســاختمانی ایران درباره صادرات خدمات فنی - مهندسی به حوزه کشورهای »CIS«، آسیای  
میانه و روســیه، اظهار کرد: »بازارهای اطراف ما مانند آســیای میانه و بازارهای منطقه ای در 
شرق و غرب کشــورمان، بازارهای اصلی و هدف ما هستند. در حوزه آسیای میانه، کشورهای 
محصور در محدوده »CIS« همگی در بخش توســعه ی زیرساخت ها مانند راهسازی، راه آهن، 
جاده، ساختمان ســازی و سدسازی، با کمبودهایی مواجه هستند که بازار خوبی برای صادرات 
خدمات فنی - مهندسی ما ایجاد کرده اند. برای دستیابی به بازارهای فنی - مهندسی هر یک 
از این کشــورها باید مختصات و ویژگی هایی را در نظــر گرفت که از جمله ی آن ها اختلافات 
درونی برخی از این کشورها با یکدیگر است. لازم به ذکر است که ظرفیت کل شرکت های فنی 
مهندســی ایران ۲.۵ میلیون میلیارد تومان معادل ۱۴۰ تا ۱۵۰ میلیارد دلار است که بخشی 
از آن می تواند به کشــورهای عضو اجلاس شــانگهای هدایت شــود.« وی با بیان این که ما در 
سال بیش از ۲۰۰ هزار فارغ التحصیل مهندسی داریم که در قالب شرکت های جدید، بنگاه های 
خدمات فنی مهندسی ایجاد می کنند، خاطرنشان کرد: »در حال حاضر بیش از ۵۰ هزار شرکت 
پیمانکاری رتبه بندی شــده در سازمان برنامه و بودجه و ۳۵۰۰ شرکت مشاور داریم که حدود 
۵۴ هزار شرکت خدمات فنی مهندسی تأیید صلاحیت شده و دارای رتبه هستند تعدادی هم 
تأیید صلاحیت نشده هستند؛ بنابراین در داخل کشور برای این حجم شرکت دیگر کار نیست و 
چاره ای جز صادرات خدمات فنی مهندسی به حوزه »CIS«، افغانستان، پاکستان، عراق و جنوب 
خلیج فارس نداریم.«عضو هیأت مدیره انجمن صادرکنندگان خدمات فنی – مهندسی، درباره 
علت عدم توفیق ایران در کســب بازار این خدمات، افزود: »یکی از دلایل آن، نبود حمایت از 
طرف دولت ها بوده است. البته به نظر می رسد دولت سیزدهم به دنبال احیای این بخش بوده 
است؛ علت دیگر این است که صادرات خدمات فنی – مهندسی در اولویت های صادراتی کشور 
قرار نداشته است؛ علت سوم هم این است که باید به شرکت های مهندسی خود کمک کنیم تا 
با ارتقای سطح کیفی و سازمانی خود، بتوانند با رقبای اصلی شامل ترکیه و چین رقابت کنند.«

گلابتونچی نقش دولت را برداشتن موانع حضور شرکت های مهندسی در بازارهای خدمات فنی 
مهندسی منطقه دانست و تصریح کرد: »از سال ۱۳۷۳ که شروع فعالیت صادرات خدمات فنی 
مهندســی بعد از پیروزی انقلاب اسلامی به صورت رسمی اســت تا سال ۱۳۹۸، کل صادرات 
خدمات فنی مهندسی ما ۳۲ میلیارد دلار در قالب ۹۰۰ پروژه بوده است.« پروژه های مشترک 
ایران و ازبکستان، از کشاورزی تا اینترنت اشیاء »روح الل استیری« مدیرکل دفتر توسعه کسب 
و کار بین الملل معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری از تعریف پروژه های مشترک فناورانه 
بین دو کشــور ایران و ازبکســتان خبر داد و اظهار کرد: »اکنون در مرحله ای هستیم که باید 
طرح های توجیهی تعریف شــود و اگر شرایط بودجه ای مهیا باشد، این پروژه ها پیش می روند. 
قرار اســت این طرح ها و پروژه ها با حمایت دو دولت پیش برود، موضوعات این همکاری ها در 
دست بررسی اســت تا بر مبنای آن پروژه های تحقیقاتی شکل بگیرد، ماحصل این تحقیقات 
مشــترک، محصولات مشــترکی خواهد بود که در دو کشور به مصرف خواهند رسید.« وی با 
اشــاره به حوزه های تعامل بین دو کشور، گفت: »خوراک دام و طیور و آبزیان، پمپ آب برای 
آبیاری شهری و مزارع، تولید آنزیم صنایع دام و صنعت شیمیایی، ماشین آلات بسته بندی مواد 

غذایی، مکمل های دامی، تولید مشترک و انتقال تکنولوژی، صادرات دانش فنی جهت تأسیس 
آزمایشگاه مدرن آنالیز آب و خاک، صادرات دانش فنی جهت ایجاد کارخانه تولید عناصر خاک، 
ترویج آموزش به کشاورزان ازبکی، کود زیستی، کشاورزی و آفت کُش ها از محورهای همکاری 
دو کشــور محسوب می شوند.«مدیرکل دفتر توسعه کســب و کار بین الملل معاونت علمی و 
فناوری ریاست جمهوری یادآور شد: »صادرات باتری آسانسور و خودرو و بازیافت باتری خودرو، 
صادرات محصولات کشاورزی، اینترنت اشیاء، صادرات داروهای گیاهی )ویتامین ها(، صادرات 
محصولات دارویی )پوستی(، پهپاد بذرپاش کشاورزی و مانیتورینگ، ماشین آلات آزمایشگاهی 
آرد و نان، انتقال دانش فنی کشــت بافت گیاهان دارویی، مواد ضدعفونی کننده و شــوینده، 
فرآورده های پروبیوتیک هم از محورهای همکاری دو کشــور محســوب می شوند.« تفاهم نامه 
احداث پالایشــگاه و پارک علم و فناوری در ازبکســتان »جواد اوجی« وزیر نفت، ۱۵ اســفند 
۱۴۰۲ در دیــدار با »جورابگ میرزا محمودافُ« وزیر انرژی ازبکســتان از آمادگی ایران برای 
اشــتراک گذاری دستاوردهای صنعت نفت ایران در پروژه های نفتی ازبکستان خبر داد و گفت: 
»صنعت نفت ایران اکنون با بیش از ۴۰ کشور جهان در حوزه نفت، گاز، پالایش و پتروشیمی 
همکاری دارد. هم اکنون مهندسان ایرانی بدون حضور کارشناسان و مستشاران خارجی در عمق 
۶ هزار متری زمین چاه های نفت و گاز را حفاری می کنند، توانمندی پیمانکاران و ســازندگان 
کشــور در بحث توســعه و تجهیز پالایشــگاه ها و خطوط انتقال و مجتمع های پتروشیمی به 
کشــورهای منطقه، آمریکای لاتین و آفریقایی به شکل صادرات خدمات فنی مهندسی عرضه 
می شــود.« وزیر انرژی ازبکستان هم با بیان این که مســئولان ازبکستان اطلاع کاملی از توان 
بالای شــرکت های ایرانی در اکتشاف، استخراج، انتقال و پالایش نفت و گاز دارند، اظهار کرد: 
»بنده در نمایشــگاه های بین المللی انرژی شــاهد توانمندی ایرانیان در ساخت ابزار و آلات و 
دســتگاه های فوق پیشــرفته ی صنعت نفت و گاز بوده ام، همچنین با توجه به بهبود شــرایط 
اقتصادی در ازبکســتان، مصرف گاز و فرآورده های نفتی به شدت افزایش یافته است، از این رو 
یکی از حوزه های همکاری با صنعت نفت ایران می تواند در زمینه ساخت پالایشگاه نفت و گاز 
و توسعه میدان های گازی متمرکز باشد.« »روح الل دهقانی فیروزآبادی« معاون علم و فناوری 
رئیس جمهور بهمن ســال گذشــته)۱۴۰۲( از تعامل علمی با ازبکستان خبر داد و گفت: » با 
طرف ازبکســتانی در این باره صحبت شده و مکانی هم برای این پارک علم و فناوری مشخص 
شده که احتمالاً در شهر سمرقند و در کنار دانشگاه این شهر خواهد بود، تعاملات برای جایابی 
دقیق پارک علم و فناوری بین ایران و ازبکســتان و فراخوان برای جذب شــرکت ها در حال 
انجام اســت. من دوست داشتم که قبل از ســال جدید کار جذب شرکت ها انجام شود، اما با 
توجه به تغییر وزیر علوم ازبکستان و وقفه ای که به این خاطر در کار ایجاد شده، تا سال آینده 
انجام خواهد شــد.« ظرفیت های صنعت ساختمان در جمهوری ازبکستان صنعت ساخت وساز 
در کشــور ازبکستان جزو بخش های اولویت دار اقتصادی است. صنعت نوین ساختمانی یکی از 
برجسته ترین بخش های اقتصاد ملی جمهوری ازبکستان است که رشد سالانه ی پایداری را نشان 
می دهد. در راهبرد اقدام برای توســعه ی اقتصاد ازبکستان برای سال های ۲۰۱۷ تا ۲۰۲۱ ارائه 
شده توسط رئیس جمهور ازبکستان، شوکت میرضیایف، جایگاه ویژه ای به صنعت ساختمانی به 

عنوان لکوموتیو اقتصاد برای تسریع بیشتر توسعه ی زیربناهای عمرانی و ساختمانی، تاسیسات 
صنعتــی جدید و نهادهــای کارآفرینی خصوصی، خطوط آهن و بزرگراه ها و ســاختمان های 
مسکونی تخصیص یافت. بر اساس اظهارنظر متخصصین، رشد صنعت ساختمان به علت مقدار 
سرمایه گذاری قابل توجه دولتی در این بخش، بر مبنای فرمانِ مدرن سازی اقتصاد است. به طور 
ویژه، حجم سرمایه گذاری های ثابت در اقتصاد ملی در سال ۲۰۱۶ بیش از ۱۸ درصد یا معادل 
۵۰ تریلیون UZS )واحد پول ازبکستان، سُوم( افزایش یافت که به رشدِ تولیدِ مصالح ساختمانی 
کمک کرد. به منظور برطرف کردن کمبود و اشباع کامل بازار داخلی سیمان در ازبکستان، چند 
پروژه جدید در کشور در حال شروع به ساخته شدن هستند، از جمله بازسازی تولید در سهامی 
مشترک »Qizilqumcement« با افزایش ظرفیتی به میزان ۱.۵ میلیون تن سیمان در هر سال؛ 
ساخت خطوط فناوری جدید در سهامی مشترک »Akhangarancement« با ظرفیت ۲.۴ میلیون 
 »Bekabadcement« تن سیمان در هر سال؛ ساخت ایستگاه های سنگ زنی در سهامی مشترک
که ظرفیت را به میزان ۷۰۰ هزار تن سیمان در هر سال افزایش خواهد داد.مزیت های قانونی 
ازبکستان برای حمایت از سرمایه گذاران خارجی دولت ازبکستان تمامی حقوق سرمایه گذاران 
خارجی در پیاده سازی فعالیت های سرمایه گذاری در محدوده جمهوری ازبکستان را تضمین و 
محافظت می کند. )قانون جمهوری ازبکستان مورخه ۳۰ آوریل ۱۹۹۸ به شماره I-۶۱۱ با عنوان 
“تضمین ها و اقدامات برای حفاظت از حقوق ســرمایه گذاران خارجی“.(سرمایه گذاران خارجی 
به لحاظ انتقال آزاد ســرمایه ها به واحد پولی خارجی و بالعکس در جمهوری ازبکستان بدون 
هرگونه محدودیتی ضمانت می شوند، به شرط این که مالیات و سایر پرداختی های الزامی را به 
شیوه ی مشخص شده در قانون جمهوری ازبکستان پرداخت کرده باشند. همچنین شرکت ها با 
ســرمایه گذاری های خارجی به صورت مستقل می توانند عملیات واردات و صادرات را مطابق با 
الزامات قانونی جمهوری ازبکســتان انجام دهند و صادرات محصولاتی که خود تولید کرده اند، 
مورد صدور مجوز و ایراد قرار نمی گیرند، از طرف دیگر شرکت های سرمایه گذاری  خارجی حق 
دارند تا محصولات موردنیاز برای تولید را، بدون صدور مجوز مطابق با قانون جمهوری ازبکستان 
وارد کنند.علاوه بر موارد فوق، ســرمایه گذاران خارجی مطابق با قانون جمهوری ازبکستان، این 
حق را دارند تا به طور آزاد قراردادهای استخدامی را با شهروندان هر کشور خارجی و افراد بدون 
کشور ساکن در خارج از جمهوری ازبکستان تنظیم کنند تا فعالیت های سرمایه گذاری را انجام 
دهند. ایــن افراد حق را دارند تا با دریافت ویزاهــای ورودی چندگانه مرتبط، به مدت اعتبار 
قرارداد استخدامی در قلمروی ازبکستان وارد شده و در این کشور باقی بمانند. لازم به ذکر است 
که شــرکت های بخش های اولویت دار اقتصادی که سرمایه های خارجی خصوصی را به صورت 
مســتقیم جذب می کنند، معاف از پرداخت مالیات بر درآمد شــرکت، مالیات اموال، مالیات 
توسعه و توسعه زیرساخت اجتماعی، مالیات واحد برای شرکت های خرد و شرکت های کوچک 
و نیز کمک های اجباری به صندوق رفاه جمهوری ازبکســتان هستند.برخی پروژه های خاص 
ازبکستان۱( تولید محصولات شیشه و پانل های ساندویجی بر مبنای الیاف شیشه برای مقدار 
کلــی ۱۱۰ میلیون دلار آمریکا )در منطقه جیزک(۲( تولید الیاف بازالت پیوســته برای تولید 
پروفیل های مسلح و کامپوزیت )نبشی، یو شکل و آی شکل( و سایر محصولات دوستدار محیط 
زیســت به ارزش ۵۱.۸ میلیون دلار آمریکا و با ظرفیــت ۲.۵ هزار تن )در منطقه جیزک(۳( 
ســاخت کارخانه ای برای تولید محصولات فلزی فولادی به ارزش ۳۰ میلیون دلار آمریکا )در 
منطقه تاشــکند(۴( تولید تخته خرده چوب ساختمانی از مصالح خام محلی با مقدار کلی ۱۰ 
میلیون دلار آمریکا )در منطقه ســیردریا(۵( معدن کاری و فرآوری سنگ های گرانیتی و مرمر 
با هزینه کلی ۴.۱ میلیون دلار آمریکا )در منطقه ســرخان دریا(۶( تولید صفحات سرامیکی با 
هزینه کلی ۲۰ میلیون دلار آمریکا در سرمایه گذاری مشترک سرامیک دیوار بزرگ )در منطقه 
تاشکند(۷( تولید محصولات شیشه، MDF و تخته خرده چوب با هزینه کلی ۲۸.۵ میلیون دلار 
آمریکا )در منطقه نوایی(.با توجه به فرصت های خاص سرمایه گذاری در صنایع کشور ازبکستان، 
انتظار می رود ســبد تجاری جمهوری اسلامی ایران با این کشور به سمت کالاهای راهبردی و 
خدمات فنی و مهندســی سوق پیدا کرده و مهندسان کشورمان از ذخایر معدنی و حامل های 
انرژی این کشور اســتفاده کنند. بنابراین دیپلماسی اقتصادی کشورمان به محوریت شناخت 
ظرفیت های ازبکستان با احداث پارک علم و فناوری فعال شده و مسیر تعریف پروژه های فنی 

و مهندسی نخبگان ایرانی در این کشور باز می شود.

وزیر نفت گفت: در دولت ســیزدهم امنیت بنزین و گاز و سوخت فرودگاه ها را با تامین منابع 
ارزی کشــور رقم زدیم. گاز خانگی قطع نشــد و حملات ســایبری را مهار کردیم. هم چنین 
افزایش ظرفیت پالایشــگاهی را با جلوگیری از خام فروشــی و احداث پالایشگاه های جدید و 
کیفی ســازی پالایشگاه ها را رقم زدیم.به گزارش ایســنا، جواد اوجی در جلسه چهارشنبه ۳ 
مرداد ۱۴۰۳ هیات دولت با ارائه گزارش عملکرد وزارت نفت ســه ســال اخیر، گفت: اتفاقات 
خوبی در حوزه صنعت نفت در دوره ریاست جمهوری آیت الل رییسی رقم خورد که با همکاری 
رییس جمهور و هیات دولت به دســت آمد.وی ادامه داد: شــروع کار دولت ۸۷ میلیون نفت 
میعانات گازی روی آب و ۲۰ میلیون تن نفت ســنگین و نیمه سنگین داشتیم و این چالش 
بزرگی برای کشور بود در سال ۱۴۰۰. از همان ابتدا این تهدید و چالش را امروز به فرصت و 
صادرات میعانات گازی تبدیل کردیم. میعانات گازی روی آب و تولیدات روزانه که به آن اضافه 
می شــد، اما امروز دیگر نیازی به صادرات میعانات گازی نداریم چون ظرفیت پالایشــگاه ها و 
پتروشیمی ها را افزایش دادیم.وی خاطرنشان کرد: جلوگیری از خام فروشی و تبدیل به ارزش 
افزوده را با این کار رقم زدیم. سالانه ۴۶۵ میلیون دلار هزینه کشتی هایی بود که میعانات را 
روی آب ذخیره می کرد. در ابتدای دولت تولید نفت از ۲.۱ میلیون به ۳.۶ میلیون بشکه در روز 
رسیده است. در حوزه استفاده از توان داخلی در بخش میعانات گازی و پارس جنوبی و سایر 
پالایشــگاه ها و جمع آوری گازهای مشعل با اتکا به متخصصان و توان داخلی انجام شده است 
و امروز ۱۶ میلیون تن گازهای مشــعل را جمع آوری و فرآوری می کنیم.وزیر نفت گفت:  در 
سال ۱۴۰۲ وصول شده حاصل از درآمدهای نفت و گاز  ۲۸.۴ میلیارد دلار بود. در حالی که 
این عدد در سال ۱۳۹۹ بین ۷ تا ۹ میلیارد بود. ۳۶ میلیارد دلار در حوزه بهینه سازی تعریف 

کردیم.وی ادامه داد: امنیت بنزین و گاز و سوخت فرودگاه ها را با تامین منابع ارزی کشور رقم 
زدیم. گاز خانگی قطع نشــد و حملات ســایبری را مهار کردیم. افزایش ظرفیت پالایشگاهی 
را با جلوگیری از خام فروشــی و احداث پالایشگاه های جدید و کیفی سازی پالایشگاه ها را رقم 
زدیم.  امروز ۲ میلیون و ۳۷۰ بشکه نفت به فرآورده نفتی تبدیل می شود. ۵۰ میلیون تن به 
تولید گاز کشــور اضافه کردیم. ۶۳ درصد به تولید نفت و ۶ درصد به تولید گاز کشــور اضافه 
کردیم در این دولت.اوجی ادامه داد: در حوزه تولید  ۹۶ میلیون تن بنزین به ۱۱۴ میلیون تن 
افزایش یافته است. در حوزه مصرف بنزین نیز از  ۸۳ میلیون به بیش از ۱۲۰ میلیون لیتر در 
روز افزایش یافته است.وزیر نفت گفت: صادرات نفت از  ۲۶۲ میلیون بشکه در سال به بیش 
از ۵۶۰ میلیون بشــکه در سال  افزایش یافت. ارزش صادرات نفت و میعانات  از ۹.۸ میلیارد 
دلار به ۳۶ میلیارد دلار رسیده است. حجم صادرات گاز مایع از ۳.۲ میلیون تن به ۶.۵ میلیون 
تن در ســال افزایش یافته اســت. در ســال ۱۳۹۷ و ۱۳۹۸ گروه نفت و گاز منفی بود اما در 
ســال ۱۴۰۰ به ۲۰ درصد رشد اقتصادی رسیده است.وی ادامه داد: ۶۷۰۰ روستای محروم و 
صعب العبور را گازرسانی کردیم. بیش از ۱۸۰۰ کیلومتر خطوط انتقال گاز احداث شده است. 
وزارت نفت سه سال پی در پی رتبه اول استفاده از شرکت های دانش بنیان را کسب کرده است 
و از توان شــرکت های داخلی به جای شــرکت های خارجی استفاده کرده ایم.اوجی ادامه داد: 
۴۵ همت در پروژه های استانی بر عهده وزارت نفت گذاشته شد که بخش زیادی از اعتبارات 
پروژه ها جذب شده است.وزیر نفت گفت: از فرار و مهاجرت نیروی انسانی و متخصصات صنعت 
و نفت گاز کشور جلوگیری کردیم. فارغ التحصیلان صنعت نفت را جذب کردیم. ۳۴ هزار نفر 

از ایثارگران نفت تبدیل استخدام شدند.

وزیــر تعاون، کار و رفــاه اجتماعی گفت: دولت بعــدی کاهش نرخ بیــکاری و صیانت از حقوق 
بازنشســتگان را دنبال کند.به گزارش ایسنا، ســید صولت مرتضوی در حاشیه جلسه هیات دولت 
در جمع خبرنگاران اظهار کرد: مهمترین ماموریت وزارت کار صیانت از حقوق بازنشستگان است و 
حتما باید به این موضوع توجه شود. تامین اشتغال هم باید پیگیری شود تا نرخ بیکاری همچنان 
کاهش یابد. این دو ماموریت در دولت بعدی هم باید ادامه دهد.وی ادامه داد: برای دولت آینده در 
این زمینه آرزوی موفقیت دارم. پس از شهید رئیسی، هر کسی رئیس جمهور شود کار سختی دارد 

و دعا می کنم دکتر پزشکیان موفق شود

سرپرست ریاست جمهوری از تمبر بزرگداشت شهید جمهور و شهدای 
خدمت رونمایی کرد.به گزارش ایسنا، محمد مخبر سرپرست ریاست 
چهارشنبه ۳  ظهر  از  پیش  جمهور  رئیس  اول  معاون  و  جمهوری 
مرداد ۱۴۰۳ در حاشیه آخرین جلسه هیأت دولت سیزدهم از تمبر 

بزرگداشت شهید جمهور و شهدای خدمت رونمایی کرد.

مرتضوی: دولت بعدی از حقوق 
بازنشستگان صیانت کند

تمبر بزرگداشت شهید 
جمهور و شهدای خدمت 

رونمایی شد

گزارش عملکرد ۳ ساله دولت سیزدهم

اوجی: امنیت بنزین و گاز و سوخت فرودگاه ها را با تامین منابع ارزی کشور 
رقم زدیم
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گزیده خبر در آخرین جلسه هیات دولت سیزدهم؛

محرابیان: تولید برق کشور به ۳۳۲ میلیارد کیلووات ساعت در سال رسید
وزیر نیرو در آخرین جلسه هیات دولت سیزدهم گفت: تولید برق 
کشــور به ۳۳۲ میلیارد کیلووات ساعت در سال رسید.به گزارش 
خبرنگار مهر، علی اکبر محرابیان، وزیر نیرو در آخرین جلسه هیئت 
دولت ســیزدهم بیان کرد: گزارش مختصر از حوزه آب و برق ارائه 
می کنم. این گزارش حاصل هدایت و مدیریت رئیس جمهور شهید 
حضرت آیت الله رئیسی و دولت محترم و حاصل تلاش ده ها هزار 
همکار ما اعم از مدیران مهندسین کارگران شرکت های پیمانکاری 
مهندسین مشــاور و رکت های دانش بنیان هســت.وی افزود: در 
شــروع دولت ســیزدهم مجموعه مشــترکین ما در صنعت برق، 
۳۷ میلیون و ۷۰۰ هزار نفر بود؛ در حال حاضر تعداد مشــترکین 
به ۴۰ میلیون و ۷۰۰ هزار اشــتراک رســیده است. این بالغ بر ۳ 
میلیون اشــتراک صنعتی و کشــاورزی، تجاری، عمومی و خانگی 
به مشــترکین ما افزوده شده است.وزیر نیرو ادامه داد: کل افزایش 
برق تولیدی و مصرفی کشــور از ۲۸۷ میلیارد کیلووات ساعت در 
ســال به ۳۳۲ میلیارد کیلووات ساعت رســیده، این رشد برابر با 
۴۷.۵ تراوات ســاعت است. سرانه رشد یعنی سالانه ۱۵.۲ میلیارد 
کیلووات ساعت به تولید و مصرف کشور اضافه شده و بیش از ۸۰ 
درصد افزایش تولید در بخش صنعت و واحدهای تولیدی کشــور 
مصرف شده است.۲۰ هزار مگاوات نیروگاه در دست ساخت است 
محرابیان، همچنین بیان کرد: مقایســه افزایش تولید برق کشور 
در دولت ســیزدهم با اقدامات دولت های پــس از جنگ در واقع 
عدد جالبی اســت. دولت های پس از جنگ سالانه بین ۵ میلیارد 
کیلووات ســاعت تا ۱۰ میلیارد کیلووات ساعت عملکرد داشتند و 
در دولت سیزدهم این عدد به ۱۵.۲ میلیارد ساعت در سال رسیده 
اســت.وی خاطرنشــان کرد: نیروگاه های منصوبه در شروع دولت 
۸۵ هزار مگاوات بود در حــال حاضر این عدد از ۹۳ هزار مگاوات 
عبور کرده. یعنی ۸۰۰۰ مگاوات نیروگاه منصوب و کنار آن ۲۰۰۰ 
مگاوات به ظرفیت تولیدی نیروگاه های موجود با اجرای طرح های 
دانش بنیان و ارتقا توان افزوده شده و نیروگاه های متعددی هم در 

همین ماه مرداد در نوبت بهره برداری است. نیروگاه سهند، رودشور 
و ری را به بهره برداری می رســانیم.وزیر نیرو با اعلام اینکه بیش از 
۲۰ هزار مگاوات نیروگاه در دست ساخت است افزود: حدود ۸۵۰۰ 
مــگاوات از این مجموعه در دســت اقدام مربــوط به نیروگاه های 
حرارتی است متوسط پیشرفت این نیروگاه ها ۵۰ درصد است. نکته 
قابل توجه این اســت که بیش از ۵۰ درصد برق مصرفی کشور از 
طریق کنترل های هوشمند مدیریت می شود. این ابزار بسیار خوبی 
بــرای جلوگیری از اتلاف انرژی اســت.محرابیان در رابطه با حوزه 
آب کشــور در دولت ســیزدهم عنوان کرد: برنامه ای را در شروع 
دولت به مجلس شورای اسلامی ارائه کردیم و در آن هدف گذاری 
و پیش بینی این بود که ۵.۴ میلیارد به ظرفیت ســدهای کشــور 
اضافه کنیم. ســدهایی که به بهره برداری رسیده و یا آبگیری شده 
است یا این ها مراسم رسمی داشتند و یا به دلیل پایان زود هنگام 
دولت هنوز مراســمی برگزار نشده بیش از ۴.۱ میلیارد متر مکعب 
از این ســدها به هدف رسیده اســت. این یعنی ۷۵ درصد هدف 
گذاری ۴ ساله محقق شــده است.وی تنش های آبی که در اقصی 
نقاط کشور در شــروع دولت سیزدهم وجود داشت نیز پرداخت و 
بیان کرد: شــاخص خشکســالی برای ما ۳۶ ماهه است و در این 
شاخص خشکسالی بسیار شــدیدتر از ۳۶ ماه قبل از شروع دولت 

بوده است که در این دوره ما خشکسالی های بسیار زیادی داشتیم. 
این میزان در سال های ۱۴۰۱ و ۱۴۰۰ بسیار زیاد بود با این وجود 
تنش های آبی ما به شــدت کاهش پیدا کرد.وزیر نیرو با یادآوری 
مسائل تابســتان ۱۴۰۰ ادامه داد: مسائل خوزستان و سیستان و 
بلوچستان همچنین مسائل کردستان و همدان به علاوه شهرکرد 
و انواع و اقســام شهرهایی که دارای تنش شدید آبی بودند. هدف 
گذاری سالانه ما آبرسانی ۷۰۰ میلیون متر مکعب بود. تاکنون یک 
میلیون و ۴۸۰ متر مترمکعب محقق شده است و این ۲۱۱ درصد 
برنامه چهارساله اســت. محرابیان طرح های آبرسانی اجرا شده در 
دولت ســیزدهم را معادل کار انجام شــده در یک دولت در دوره 
۸ ســاله خواند و افزود: در موضوع آبرســانی روستایی که ما عقب 
ماندگی قابل توجهی داشــتیم. طرح جهاد آبرسانی در دستور کار 
قرار گرفت با اســتفاده از ظرفیت های مختلف کشور از گروه های 
جهادی، نهادهای انقلاب اسلامی، سپاه پاسداران انقلاب اسلامی، 
نهادهای خیرین و پیمانکاران بخش خصوصی ۱۰ هزار روســتا را 
هــدف گذاری کردیم .۶ هزار و ۳۴ روســتا به طور کامل به اتمام 
رسید و در مابقی روستاها پروژه ها به پیشرفت متوسط ۷۵ رسیده 
اســت. این طرح ها نیست تا ســال آینده اگر پیگیری شود قابلیت 
بهره برداری دارد. وی اســتفاده از منابــع آب های غیرمتعارف را با 

توجه به فقــر منابع آبی مورد توجه دولت ســیزدهم بیان کرد و 
در همین رابطه، گفت: اســتفاده از آب دریا و پســاب تصفیه شده 
بهداشــتی با پروژه های متعدد و کلانی در دســتور کار قرار گرفت 
کــه در این رابطه از وزارت صنایع و معــادن، صنایع و فعالان این 
حوزه تشکر می کنم که همکاری های بسیاری در حوزه انتقال آب 
از دریا انجام دادند. بخشــی از این پروژه ها به بهره برداری رســیده 
اســت مانند آبرسانی از محل دریا به شهرهای یزد و رفسنجان که 
به طور کامل تمام شد. وزیر نیرو ادامه داد: ماه های آینده آبرسانی 
به شــهرهای کرمان و اردکان همینطور شهرهای متعددی به این 
منابع آبی متصل خواهند شــد که به طور کامل از تنش آبی خارج 
خواهند شــد. همچنین ما طرح های متعــدد را در حوزه مدیریت 
منابع آب اجرا کردیم. از جمله سند نقشه جامع آب کشور بود که 
به دســتور حضرت آیت الله رئیسی در شورای عالی آب به تصویب 
رسید. محرابیان همچنین به طرح نوین دولت در مدیریت توأمان 
آب و بــرق پرداخت و ادامه داد: ایــن یک طرح بی نظیری بود که 
با توجه به اینکه ما حدود ۲۴۰ هزار چاه کشــاورزی داریم و همه 
آنها مجهز به کنترل هوشمند هستند که به این ترتیب آب داخل 
چاه ها را مدیریت می کنیم به این ترتیب شــفافیت و قانون گرایی 
و عدالت در توزیع آب برای اولین بار در این حوزه اجرا می شــود. 
وی همچنین بیان کرد: که در مدیریت ســیلاب کارهای بی نظیر 
در دولت ســیزدهم انجام شد. مانند سیلاب در منطقه سیستان و 
بلوچستان و کنارک که در ماه های گذشته اتفاق افتاد و ورودی سد 
کبیر بیش از ۹۰۰۰ متر مکعب سیلاب بود که این عدد ثبت نشده 
است. این به گونه ای مدیریت شد و ۱۰۰ آبگیری شد که یا بسیج 
همه امکانات از ظرفیت ها استفاده شد. همچنین با آگاهی رسانی 
به مردم در بعضی از شــهرها نیز خــروج مردم از خانه ها را ممنوع 
کردیم خیابان های ساحلی را به طور کامل مسدود کردیم. در این 

سیلاب های اخیر ما کمترین خسارت انسانی را داشتیم.

صادرات گاز ایران
در گزارش پیشــرو به بررســی 
روابــط گازی ایــران بــا عراق، 
ترکمنســتان،  ارمنســتان، 
آذربایجان  جمهوری خودمختار 
روابطی  پرداخته ایــم،  نخجوان 
که باعث افزایــش صادرات گاز 
اســت.به  شــده  ایران  طبیعی 
گزارش ایسنا،  ایران با دراختیار 
داشــتن ۳۳.۹۸۸ تریلیون متر 

مکعب ذخایر اثبات شــده  گاز، دومین کشــور در فهرست کشورهای دارای 
مخازن گاز، سومین کشور تولیدکننده  گاز طبیعی در جهان در سال ۲۰۲۱، 
و پانزدهمین کشــور صادر کننده ی گاز در جهان در سال ۲۰۲۲ بوده است.

کشورهای ترکیه، عراق، و ارمنستان و همچنین جمهوری خودمختار نخجوان 
واردکنندگان گاز از ایران هســتند.صادرات گاز ایران در سال ۲۰۲۰ حدود 
۱۱.۵ میلیارد متر مکعب بوده است. همچنین در سال ۲۰۲۱ حدود ۱۸.۴۲ 
میلیارد متر مکعب گاز صادر کرده اســت که نسبت به سال ۲۰۲۰ افزایش 
بیش از ۶۰ درصدی را نشان می داد. به این ترتیب میزان صادرات گاز ایران 
طی ۲ ســال )از سال ۲۰۱۹ تا سال ۲۰۲۱( حدود ۶۲ درصدی رشد داشته 
اســت. بر اســاس اعلام شــرکت ملی گاز ایران، صادرات گاز طبیعی  ایران 
در ســال ۲۰۲۲ در مقایسه با ســال ۲۰۲۱، از لحاظ حجمی ۱۰ درصد و از 
لحاظ ارزشی، ۷۹ درصد رشد داشته است. در سال ۲۰۲۲ صادرات گاز مایع 
)ال پی جی( نسبت به سال پیش از آن دارای  ۳۲ درصدی رشد حجمی و ۵۷ 
درصدی رشد ارزشی بوده است.اکنون می توانیم به بررسی روابط گازی ایران 
با عراق، ارمنســتان، ترکمنستان، آذربایجان  جمهوری خودمختار نخجوان 
بپردازیم.صادرات گاز به عراق قرارداد صادرات گاز ایران به عراق در چهارشنبه 
۲۷ مارچ ۲۰۲۴ )۸ فروردین ۱۴۰۳( به مدت پنج ســال دیگر تمدید شــد. 
ایــران دو قرارداد گازی با عراق دارد؛ یکــی در مورد صادرات گاز به بغداد و 
دومی در مورد صــادرات گاز به بصره. صادرات گاز ایران به بغداد از جولای 
۲۰۱۷ و صادرات گاز به بصره از جون ۲۰۱۸ آغاز شــده اســت.مصرف برق 
عراق روزانه ۳۵ هزار مگاوات اســت که به دلیل شرایط نامساعد کنونی این 
کشــور، با اتکا به منابع داخلی تنها قادر به تولیــد روزانه ۲۰ هزار مگاوات 
یعنی ۵۷٪ آن هستند و ۴۳٪ این برق با گاز وارداتی از ایران تأمین می شود.

کشــور عراق از سال ۲۰۱۷ بیشترین فاصله ی منفی را بین تولید و مصرف 
گاز داشــته است، در حال حاضر تولید داخلی این کشور از مصرف داخلیش 
۹ میلیارد و ۹۱۱ میلیون متر مکعب معادل BCF ۳۵۰ کم تر اســت.صادرات 
گاز به ارمنســتان صادرات گاز ایران به ارمنستان در چارچوب یک قرارداد 
تهاتر گاز با برق میان دو کشور انجام می شود. در مردادماه  سال ۱۴۰۲ هم 
قراردادی مبنی بر افزایش حجم صادرات گاز ایران به ارمنستان بین مقام های 
دو کشــور به امضا رسید. بر اساس این قرارداد متناسب با افزایش حجم گاز 
صادراتی، ضریب تهاتر برق نیز اصلاح می شود، همچنین مدت  این قرارداد 
تا سال ۲۰۳۰ تمدید شد. خوشبختانه چون خط لوله ی صادرات گاز ایران به 
ارمنستان ظرفیت انتقال سالانه بیش از یک میلیارد مترمکعب گاز طبیعی 
به ارمنســتان را دارد، انجام قرارداد به ســهولت ممکن است. در واقع طی 
دوره ی بهره برداری، فقط از حدود یک ســوم ظرفیت این خط استفاده شده 
است. به گفته ی مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران، اکنون روزانه یک میلیون 
مترمکعب گاز به ارمنستان صادر می شود  که این مقدار براساس تفاهم نامه ی 
جدید، دو برابر می شــود.  به بیان دیگر، هنوز یک سوم از ظرفیت خط لوله 

آزاد خواهد ماند.

۱۲ تن شمش طلا وارد کشور شد؛ 
افزایش ۴ برابری واردات

در چهار ماهه امســال ۱۲ تن و ۲۶۰ کیلوگرم شــمش طلا به ارزش ۷۷۹ 
میلیون دلار وارد کشور شــد.به گزارش خبرگزاری مهر، گمرک اعلام کرد 
که واردات شــمش طلای استاندارد در چهار ماهه امسال به ۱۲ تن و ۲۶۰ 
کیلوگرم و به ارزش ۷۷۹ میلیون دلار رسیده است.میزان واردات شمش طلا 
در چهار ماهه ســال گذشته سه تن و ۳۶ کیلوگرم و به ارزش ۱۹۷ میلیون 
دلار بوده اســت که در مدت مشابه ســال جاری چهار برابر شده است.۹۳ 
درصد از وزن واردات شــمش طلا در ســال جاری از طریق گمرک فرودگاه 
امام خمینی )ره( انجام شده است.گمرکات باشماق، تبریز، مشهد، فرودگاه 
اصفهان، پیرانشهر و یزد از دیگر گمرکاتی بودند که در چهار ماهه سال جاری 
شمش طلا از این گمرکات وارد و ترخیص شده است.شایان ذکر است، هیأت 
دولت در آذرماه سال ۱۴۰۱ مصوب کرد تسهیلاتی جهت واردات شمش طلا 

برقرار شود، پس از این مصوبه، واردات شمش طلا به کشور آغاز شد.

رییس کل گمرک ایران گفت: تجارت خارجی کشور در ۴ ماه نخست امسال بدون نفت به 
۳۶ میلیارد دلار رسیده که سهم صادرات غیرنفتی ۱۷.۵ میلیارد دلار است.

به گزارش خبرگزاری مهر، محمد رضوانی فر رئیس کل گمرک ایران در نشست تخصصی با 
اعضای اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی تهران با اعلام اینکه تجارت خارجی کشور 
در ۴ ماه نخست امسال بدون نفت به ۳۶ میلیارد دلار رسیده است، گفت: از مجموع تجارت 
خارجی کشــور در ســال جاری ۱۷.۵ میلیارد دلار صادرات غیرنفتی و ۱۸.۵ میلیارد دلار 
واردات انجام شــده است.معاون وزیر اقتصاد ادامه داد: میزان صادرات غیرنفتی در این مدت 
۸ درصــد افزایش و واردات در همین مدت ۶ درصد کاهش نشــان می دهد.وی افزود: برای 
تعیین ماهیت کالا با هدف اعمال مقررات از جمله تعیین تعرفه و موارد دیگر ۱۴۰ آزمایشگاه 
همکار گمرک به سامانه جامع گمرکی )EPL( اضافه شده است.معاون وزیر اقتصاد در ادامه 
با اشــاره به اینکه برای تعیین تعرفه و ارزش گذاری و برای اعمال مقررات، گمرک نیازمند 
تعیین ماهیت کالا است، افزود: گمرک طی فراخوانی از آزمایشگاه های واجد شرایط دعوت 
کرد تا به عنوان آزمایشگاه همکار گمرک فعالیت کنند.به گفته وی، از زمان فراخوان ۱۴۰ 

آزمایشگاه اعلام آمادگی کرده اند و در سامانه گمرک به عنوان آزمایشگاه های همکار معرفی 
شده اند. به طوری که در استان تهران پیش از این دو تا ۳ آزمایشگاه فعالیت می کردند اما با 

اجرای سیاست های جدید در گمرک الان ۲۳ آزمایشگاه به تعیین ماهیت کالا می پردازند.
رضوانی فر ابراز امیدواری کرد: با افزایش تعداد آزمایشــگاه های همکار، زمان تعیین ماهیت 
کالاها با سرعت و تسهیل بیشتر انجام می شود.بسته پیشنهادی برای توسعه صادرات فرش 
تدوین شدوی با اشاره به اینکه در سال جدید شیوه نامه ورود موقت به روز رسانی شده است 
تا کارها با ســهولت و شفافیت بیشتری انجام شود، افزود: برای تسهیل و تسریع در کار هم 

اکنون انجام امور مربوط به رویه ورود موقت به گمرکات استان ها واگذار شده است.
رئیــس کل گمرک ایران تصریح کرد: انجــام رویه ورود موقت هم در گمرک مجوز دهنده، 
هم گمرک مرزی و هم در نزدیک ترین گمرک به محل تولید انجام می شــود.رضوانی فر در 
خصوص وضعیت فرش های دســتباف که از سوی شــرکت کنندگان در جلسه مطرح شد، 

گفت: گمرک ایران بسته پیشنهادی برای توسعه صادرات فرش را تدوین کرده است.

پیشنهاد تشکیل صندوق 
مشترک ثروت ملی کشورهای 

عضو بریکس
عضو هیات عامل صندوق توســعه ملی در اجلاس بریکس به کشورهای عضو پیشنهاد کرد 
صندوقی مشترک از صندوق های ثروت ملی کشورهای عضو بریکس تشکیل شود.به گزارش 
خبرگزاری مهر به نقل از صندوق توسعه ملی، »حسین عیوضلو« در نشست »انجمن آینده 
پژوهی بین المللی، تمدن هوشــمند« که همزمان با اجلاس بریکس از ۱۰ تا ۱۱ ژوئیه در 
مســکو برگزار شد؛ پیشنهاد تشکیل صندوقی مشــترک از صندوق ثروت های ملی اعضای 
بریکس را مطرح کرد و گفت: مزایای چنین رویکردی به ما این امکان را می دهد که منابع 
و تخصص خود را جمع آوری کنیم و منابع مالی قدرتمندی را ایجاد کنیم که قادر به انجام 
پروژه های بزرگ باشــد.وی اظهار کرد: علاوه بر این، ثبات و تنوع اقتصادی بیشتر را تقویت 
می کند و آســیب پذیری جمعی ما را در برابر نوســانات اقتصادی جهانی کاهش می دهد. 
در نهایت، نفوذ ژئوپلیتیک ما را افزایش می دهد و ما را قادر می ســازد تا نقش مهم تری در 

شکل دهی چشم انداز اقتصاد جهانی ایفا کنیم.

مدیرعامل صندوق ملی مسکن:

دهک های یک تا ۴ با ۱۰۰ میلیون 
تومان صاحب خانه می شوند

مدیرعامل صندوق ملی مســکن گفت: منابع قرض الحسنه این صندوق در اختیار سازندگان 
قرار می گیرد تا متقاضی مســکن های حمایتی دهک یک تا ۴ تنهــا با آورده ۱۰۰ میلیون 
تومانی صاحب خانه شــوند.به گزارش خبرنگار مهر، محمدرضا مهدیار اسماعیلی مدیرعامل 
صندوق ملی مســکن امروز )چهارشنبه، سوم مردادماه( در مراسم رونمایی از نرم افزار جامع 
مدیریت مالی دارایی ها و املاک صندوق ملی مسکن با اشاره به اینکه نرم افزار جامع مدیریت 
دارایی ها می تواند شــفافیت مالی را ایجاد کند، گفت: صندوق ملی مسکن یک نهاد نو پا در 
نظام ایران است که ظرفیت های بسیاری در راستای خانه دار کردن مردم دارد و نباید روزی 
باشد که مستأجران دغدغه خرید ملک داشته باشد.مدیرعامل صندوق ملی مسکن در ادامه 
تاکید کرد: صندوق ملی مســکن به عنوان نهاد مالی در حوزه تأمین مالی مسکن کشور، در 
کنار استفاده از منابعی مانند آورده متقاضیان، منابع بانکی و تسهیلات دولتی، با بهره گیری از 
ظرفیت های قانونی مانند صندوق های املاک و مستغلات و مسکن و ساختمان اقدام به جذب 
ســرمایه های خرد کرده است.وی با اشاره به اینکه صندوق ملی مسکن از دو سال گذشته تا 
به امروز بیش از ۲۰ همت را برای مسکن هزینه کرده و البته علاوه بر این نیز ۴۰۰ همت در 
بخش مســکن هزینه شده است، گفت: همچنین منابع قرض الحسنه این صندوق در اختیار 
سازندگان قرار می گیرد تا متقاضی مسکن حمایتی دهک یک تا ۴ تنها با آورده ۱۰۰ میلیون 
تومانی صاحب خانه می شــود.مهدیار اسماعیلی در پایان گفت: علاوه بر منابع مالی مستقیم، 
مردم نیز ۲۴۰ هزار میلیارد تومان برای نهضت ملی مسکن تا به امروز به صندوق ملی مسکن 

پرداخت کرده اند.

استفاده از ارزهای محلی به جای 
دلار در مبادلات تجاری اعضای گروه 

بریکس
معاون بانک مرکزی ضمن تاکید بر لزوم اســتفاده از ارزهای محلی در مبادلات تجاری گروه 
بریکس گفــت: کاهش اتکا به دلار آمریکا و افزایش اســتفاده از ارزهای محلی در تبادلات 
اقتصادی و تجاری، اســتفاده از طرح تســویه حساب مالی چند جانبه میان اعضای بریکس 
و بکارگیری کانال های تبادل اطلاعات بانکی ســریع و امن بریکس )پیام رســان های بانکی 
مستقل از ســوئیفت( مورد تاکید اعضای بریکس قرار گرفته اســت.به گزارش ایسنا، طبق 
اعلام بانک مرکزی، محســن کریمی - معاون امور بین الملل بانک مرکزی - در ارتباط زنده 
تصویری ســومین نشست معاونان مالی و بانک مرکزی کشورهای عضو بریکس که در شهر 
ریودو ژانیرو برزیل در حال برگزاری است، ضمن تشریح سیاست های بانک مرکزی در زمینه 
توســعه همکاری های مالی با کشورهای عضو بریکس هدف مشترک تمامی کشورهای عضو 
را کاستن از اتکای به دلار در مبادلات تجاری و افزایش استفاده از ارزهای محلی عنوان کرد 
و افزود: بانک مرکزی ایران حمایت و آمادگی خود را برای مشارکت در پروژه »پل بریکس« 

اعلام می کند.  

قیمت طلا در معاملات اولیه آســیا امروز چهارشــنبه )۲۴ جولای( ثابت بود و ســرمایه گذاران منتظر داده های اقتصادی ایالات متحده بودند که 
می تواند بر جدول زمانی کاهش نرخ بهره فدرال رزرو تأثیر بگذارد.به گزارش ایســنا، هر اونس طلا تغییر چندانی نداشــت و به ۲۴۰۹ دلار و ۶۶ 
سنت رسید. قیمت طلای آمریکا با ۰.۱ درصد افزایش به ۲۴۱۰ دلار و ۵۰ سنت رسید.بر اساس نظرسنجی رویترز، اکثر اقتصاددانان در نظرسنجی 
می گویند، فدرال رزرو امسال تنها دو بار، در ماه های سپتامبر و دسامبر، نرخ های بهره را کاهش خواهد داد، زیرا تقاضای مصرف کننده انعطاف پذیر 
ایالات متحده، علی رغم کاهش تورم، رویکردی محتاطانه را ایجاب می کند.قیمت شمش در هفته گذشته در بحبوحه افزایش کاهش نرخ در ایالات متحده به بالاترین رقم تاریخ ۲۴۸۳ دلار 
و ۶۰ سنت رسید. کاهش نرخ بهره هزینه فرصت نگهداری طلای بدون بازده را کاهش می دهد. اطلاعات کلیدی منتشر شده در این هفته شامل تولید ناخالص داخلی سه ماهه دوم در روز 
پنجشنبه و شاخص قیمت مخارج مصرف شخصی ژوئن در روز جمعه است. اس پی دی آرگلدتراست، بزرگ ترین صندوق سرمایه گذاری تحت پشتوانه طلا در جهان، اعلام کرد دارایی های 
آن ۰.۲۱ درصد افزایش یافت و از ۸۴۰.۰۱ تن در روز دوشنبه به ۸۴۱.۷۴ تن در روز سه شنبه رسید. هند روز سه شنبه تعرفه واردات طلا و نقره را کاهش داد، اقدامی که به گفته مقامات 
این صنعت می تواند تقاضای خرده فروشــی را افزایش دهد و به کاهش قاچاق در دومین مصرف کننده بزرگ شــمش در جهان کمک کند. بانک مرکزی ترکیه اعلام کرد بر اساس سند 

ارسالی به بانک ها، تصمیم گرفته است حراج های مبادله ارز و طلا در برابر لیر ترکیه را با بانک های محلی آغاز کند.

به گفته رئیس انجمن تلفن همراه اختلال ایجاد شده در ثبت سفارش تلفن همراه )بر پایه  اعلام وزارت صمت( که طی روزهای اخیر به دلیل اختلال 
سیستمی ایجاد شده به زودی رفع خواهد شد.به گزارش ایسنا، عبدالمهدی اسدی- رئیس انجمن تلفن همراه، تبلت و لوازم جانبی ایران- ضمن اشاره به 
نامه  اخیر این انجمن در قالب مطالبات این صنف و صنعت از رئیس جمهور دولت چهاردهم که از طریق این خبرگزاری منتشر شد، تصریح کرد: در پی این 
نامه مطالبات، متاسفانه در برخی بخش های دولتی و خصوصی سمت و سوی سیاسی به این مطالبات بدهند؛ اما صراحتا اعلام می کنیم که انجمن هیچگونه 
موضع سیاسی ندارد و کاملا مطالبات صنفی خود را بیان می کند که از اوایل دولت سیزدهم و از زمان وزیر صمت وقت )سیدرضا فاطمی امین( مطرح بوده 

است.وی با بیان اینکه از سال ۱۴۰۰ تاکنون، هیچ اطلاعاتی پیرامون جزئیات برند، نوع یا ارز واردات موبایل از سوی دولت ارائه نشده است، تصریح کرد: درخواست و پیگیری ما نیز این است که 
بدانیم حداقل طی یکسال گذشته، میزان ارز تخصیصی چقدر بوده، مدت زمان انتظار در صف تخصیص ارز چه مدت بوده و این دست اطلاعات که شفافیت بیشتر در عملکرد دولت، )آن هم در 

عین اینکه ما برادری خود را در ایجاد شفافیت ثابت کردیم( ایجاد می کنم را  بدست آوریم. اقدامی که در گذشته این اطلاعات در اختیار انجمن گذاشته می شد و ما نیز اطلاع رسانی می کردیم.
 اسدی تاکید کرد: صنف ما بازرگانی است و به دنبال منافع ملی و منافع صنفی هستیم؛  برای تامین کالا آن هم در شرایط تحریم ها که شرایط سختی را فراهم کرده بود، سختی های را به دوش 

کشیدیم تا کالای مرغوب و با کیفیت را علیرغم محدودیت در منابع ارزی، به کشور عرضه کنیم.

رئیس انجمن تلفن همراه اعلام کردطلای جهانی پشت چراغ قرمز

حل توقف ثبت سفارش تلفن همراه به زودی

رییس گمرک خبر داد؛

تجارت ۳۶ میلیارد دلاری در ۴ ماه
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سرخ و صورتی »محلی سازی 
داده« در ایران و جهان

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

دنیای دیجیتال!!

ازهر دری خبری !!

کیت اسپرت برای مینی ون فورد ترانزیت کاستوم
یک تیونر آلمانی از یک کیت بدنه تازه برای فورد ترانزیت کاستوم رونمایی کرده است که حقیقتا کاری نامتداول به شمار می رود اما ممکن است در دل 
طرفداران این کلاس خودرویی، جای خود را پیدا کند. نام این محصول »لودر۱۸۹۹ فورد ترانزیت کاستوم استریت« است. لودر۱۸۹۹ برخلاف نامی که دارد 
یک کانال یوتیوبی یا برچسب نام یک بازیکن نیست و شرکت خواهر »دلتا ۴×۴« به شمار می رود که به کار تیونینگ خودروهای آفرود می پردازد. سازنده 
اطلاعات زیادی را درباره ترانزیت کاستوم استریت منتشر نکرده اما می توان دلیل این کار را تاحدودی درک کرد؛ شاید نیازی به این کار نبوده است چون 
ظاهر زیبای آن به خودی خود حرف های زیادی برای گفتن دارد. لودر۱۸۹۹ در توصیف کیت خود، طاق  چرخ ها را فاخر، جلوپنجره بدون لوگوی فورد را 

خلاقانه و دیفیوزر جدید را پیشنهادی می نامد )حال منظور از پیشنهادی هر چه باشد(.

جدایی شگرت از نیمکت مربیگری تاجیکستان

پیشنهاد

چهره روز

کتاب به سبکی پر به سنگینی آه

جانی دپ 
جانــی دپ را می توانیم یکی از ســودآورترین 
بازیگران هالیــوود برای ســازندگان فیلم های 
ســینمایی خطاب کنیم. فیلم های جانی دپ 
تابه امــروز ۳.۱ میلیارد دلار در آمریکا و بیش از 
۷.۵ میلیارد دلار در جهان فروش داشته اند. او در 
سال ۱۹۵۳ میلادی در ایالت کنتاکی در آمریکا 
متولد شــد در طول زندگی خود در حوزه هایی 
مانند تهیه کنندگی و موسیقی و البته بازیگری 
فعالیت زیادی داشته است. جانی دپ بااینکه در 
زندگی شــخصی خود دچار حاشیه های فراوانی 
شده اســت ولی به هیچ وجه این حاشیه ها روی 
بزرگی او ســایه ننداخته اند. او در ســال ۲۰۰۱ 
به عنوان یکی از ۲۰ چهره برتر دنیای سرگرمی و 
در سال ۲۰۱۲ از نگاه سایت IMDB به عنوان بهترین بازیگر ۱۰ سال گذشته انتخاب شد. او همچنین 
از نگاه این سایت درمیان ۱۰۰ بازیگر برتر تاریخ سینما رتبه شصت و هفتم را دراختیار دارد. جانی دپ 
تاکنون ۳ بار نامزد کسب جایزه اسکار شده که همیشه دستش از این جایزه کوتاه مانده است. دپ با 
بازی در نقش کاپیتان جک اسپارو در مجموعهٔ فانتزی دزدان دریایی کارائیب )۲۰۰۳–۲۰۱۷( به یکی 
از موفق ترین بازیگران تجاری سینما تبدیل شد. او برای فیلم اول این مجموعه یعنی نفرین مروارید 
سیاه )۲۰۰۳( و همچنین برای به تصویر کشیدن جیمز بری در درام در جستجوی ناکجاآباد )۲۰۰۴( 
نامزد دریافت جایزهٔ اسکار بهترین بازیگر مرد شد. او در این زمان همکاری هایش را با برتون در چارلی 
و کارخانه شکلات سازی )۲۰۰۵(، عروس مرده )۲۰۰۵(، سوئینی تاد: آرایشگر شیطانی خیابان فلیت 
)۲۰۰۷( که برایش نامزد دریافت جایزهٔ اسکار شد، و آلیس در سرزمین عجایب )۲۰۱۰( ادامه داد که 
با موفقیت تجاری نیز همراه بودند. دپ در طول دههٔ ۲۰۱۰ از طریق شرکت خود اینفینیتم نیهیل 
چندین فیلم را تهیه کنندگی کرد و گروه راک هالیوود ومپایرز را تشکیل داد. فیلم توریست )۲۰۱۰( 
با حضور او در گیشه موفق بود و سپس گلرت گریندل والد را در فیلم  جادوگری جانوران شگفت انگیز: 
جنایات گریندل والد )۲۰۱۸( به تصویر کشــید.دپ از سال ۲۰۱۵ تا ۲۰۱۷ با امبر هرد ازدواج کرد. 
طلاق آنها توجه رســانه ها را به خود جلب کرد زیرا هرد ادعا کــرده بود که دپ در طول رابطه از او 
سوءاســتفاده کرده است. دپ در سال ۲۰۱۸ از ناشــران روزنامه انگلیسی د سان به دلیل افترا برای 

مقاله ای که در مورد او نوشته بودند تحت قوانین انگلیس شکایت کرد.

فرهنگ

جــذب ۱۰۰ میلیون دلار برای ایجادزیرســاخت های 
هوش مصنوعی در ســال آینــده معاون علمی رییس 
جمهور گفــت: تــلاش می کنیم تا با جــذب اعتبار 
پنج هزار میلیارد تومانی معــادل ۱۰۰ میلیون دلار، 
زیرساخت های لازم برای اپراتوری هوش مصنوعی در 
کشور تامین شــود. به گزارش خبرگزاری مهر به نقل 
از معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست 
جمهوری، نخســتین نشست کارگروه شورای راهبری 
هوش مصنوعی بــا حضــور روح الله دهقانی، معاون 
علمی، فناوری و اقتصــاد دانش بنیان رئیس جمهور و 
رئیس شــورا و اعضای این کارگروه برگزار شد.معاون 
علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور در 
آغاز این نشست با بیان این که اهمیت و ضرورت هوش 
مصنوعی بر کسی پوشیده نیست و فرصت محدودی 
برای حرکت هم گام با توســعه روزافــزون این حوزه 
داریم، عنوان کرد: اعضای این کارگروه به اتفاق بر این باور هســتند که فناوری هوش مصنوعی در 
آینده بسیار نزدیک، تحولات جدی را در تمامی عرصه های زندگی بشر رقم خواهد زد.دهقانی ادامه 
داد: پس از رونمایی تنها یکی از ابزارهای توســعه یافته هوش مصنوعی یعنی چت جی پی تی، این 
اهمیت از ســوی مردم بیش تر احساس شد و موجی از توجه بین متخصصان شکل گرفت. آمارها و 
ارقام نشان می دهد که کشورهای مختلف از جمله کشورهای همسایه، سرمایه گذاری های عظیمی 
را روی توسعه هوش مصنوعی انجام داده اند و اقدامات جدی سلبی و ایجابی را در مسیر توسعه این 
فناوری صورت می دهند. رئیس بنیاد ملی نخبگان با تأکید بر اینکه بســیاری از افراد صاحب نفوذ، 
شناخته شده و تأثیرگذار عرصه فناوری و نوآوری، اظهار نظرهای جدی را در حوزه هوش مصنوعی 
صورت داده اند و مسأله هوش مصنوعی یک موضوع غیر واقعی، انتزاعی، احساسی و دور از دسترس 
نیســت، ادامه داد: تحولات کشــورها و تلاش جدی برای کسب فرصت در این حوزه، زمان و فضای 
دســت یابی به موفقیت در این حوزه را بسیار محدودتر می کند؛ بنابراین در حوزه هوش مصنوعی، 
زمان کافی برای اقداماتی از جنس ترویج، تدوین نقشــه راه و … نیست و می بایست سریعاً گام های 

عملیاتی در این مسیر برداریم.

معاون علمی رییس جمهور خبر داد؛

جذب ۱۰۰ میلیون دلار برای ایجادزیرساخت های 
هوش مصنوعی در سال آینده

info@sobh-eqtesad.ir

www.sobh-eqtesad.ir

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

کتاب به ســبکی پــر به ســنگینی آه یک رمــان ایرانی 
نوشته مهدی خطیبی اســت. او مهر امسال )۱۳۹۷( پا به 
چهل ودوسالگی می گذارد. در رشتهٔ حقوق قضایی تحصیل 
کرده اســت و از بخت یاری کتابدار شــد. مهدی خطیبی 
هجده  سالی ست که در کســوت کتابدار در بهشت زمین، 
کتابخانه، حضور دارد. نخســتین کتابش در ســال ۱۳۷۸ 
چاپ شد. ترانه های آدم و حوا ) دو دفتر شعر، همراه شهره 
یوسفی( و دفتر دوم آن )۱۳۸۴( و کتاب »تاول حکایت راه 
است« )۱۳۸۷( چهرهٔ شاعری خطیبی را تثبیت کرد. کتاب 
»آیینه دار آب« )۱۳۷۹(، »شعر متعهد ایران، چهره های شعر 
سلاح« )۱۳۸۳(، »غزلنامهٔ طوفان« )۱۳۹۰(، چهرهٔ منتقد 
او را می نماید. در کنار این آثار، او حدود هفتاد عنوان کتاب 
را ویرایش کرده اســت. کتاب به ســبکی پر به سنگینی آه 
نخســتین تجربهٔ او در عرصهٔ داستان است، اگرچه پیشــتر دو قصه از او با عنوان های »ماه ماهی« و »بوتیمار 
بی اشک« منتشر شده بود. دو کتاب »رؤیابازی« ) دفتری از شعرهای عاشقانهٔ او( و »موری« ) یک داستان بلند( 
او مراحل انتشار را در انتشارات »کتاب کوله پشتی« می گذراند. به سبکی پر به سنگینی آه روایتی ست از زبان 
چند شخصیت، و این تغییر راویان در هر فصل، داستان را پرکشش کرده است.داستان در نه فصل روایت شده 
اســت که تاحدودی تقدم و تأخر زمانی دارد. مثلًا ابتدای داستان، زندگی یک نفر از زبان یکی از راوی ها نقل 
می شود که دوباره در فصل پایانی با او روبه رو می شویم. داستان اگرچه تلخ است، اما بوی خوبی دارد؛ بوی عطر 
مادر، دست های پدر و امید، بوی یک زندگی ساده که به رغم همۀ مشکلات، کوشش می شود با چیزهای ساده، 
پررنگ نشان داده شود.از بهترین بخش های داستان، فصل پنج است. فاطمه که بار سنگین زندگی با شوهری 
را تحمل می کند که به اسکیزوفرنی حاد مبتلاست، بردباری به خرج می دهد؛ و چه زیبا در مقدمهٔ داستان که 
بریده ای از کتاب بار هستی اثر میلان کوندرا است، وضعیت زنانی بازگو می شود که اسطورۀ مقاومت و ایثارند و 
فرهنگ غلط کشور، بی دلیل و اشتباه، به آنها چنین گذشتی را آموزش داده و آنها هم به نسل های دیگر:»زن 
در اشتیاق تحمل فشار پیکر مردانه است. پس سنگین ترین بار درعین حال، نشانهٔ شدیدترین فعالیت زندگی هم 

هست. بار هرچه سنگین تر باشد زندگی ما به زمین نزدیک تر، واقعی تر و حقیقی تر است.«

پتار شــگرت سرمربی تیم ملی تاجیکستان به دلیل پایان قراردادش از این تیم جدا شد.به گزارش ایسنا، فدراسیون فوتبال تاجیکستان از پایان همکاری 
دو ساله با شگرت قدردانی و برای او در آینده شغلی اش آرزوی موفقیت کرد. تیم ملی تاجیکستان با هدایت پتار شگرت به مرحله یک چهارم نهایی جام 
ملت های آسیا راه یافت و در اولین حضورش در این رقابت ها شگفتی ساز شد.تیم ملی با هدایت شگرت ۲۴ بازی انجام داد و ۱۱ برد، ۷ تساوی و ۶ باخت 
به ثبت رساند ولی شکست برابر اردن باعث شد تا این تیم نتواند به جمع چهار تیم پایانی جام ملت های آسیا راه یابد.پیش از این هم یورگن کلینزمن از 

تیم ملی فوتبال کره اخراج شد تا اولین قربانی جام ملت های آسیا لقب بگیرد.

این روزها، اغلب دولت های جهان، داده ها را بخشی از ارزنده ترین دارایی های 
ملی تلقی می کنند و از همین رو، در پی تنظیم روند خروج داده ها از مرزهای 
جغرافیایی کشور خود هستند.خبرگزاری مهر - گروه دانش و فناوری، سید 
رضا حسینی: انقلاب چهارم و توسعه شگرف فناوری اطلاعات در عصر حاضر، 
زمینه ســاز بروز تحولات شــگرفی در بســیاری از مفاهیم بنیادین از جمله 
ژئوپلیتیک و حریم خصوصی شــده است. این روزها، اغلب دولت های جهان، 
داده ها را بخشی از ارزنده ترین دارایی های ملی تلقی می کنند و از همین رو در 
پی تنظیم روند خروج داده ها از مرزهای جغرافیایی کشورها و توسعه فرایند 
محلی سازی داده ها هستند.علیرغم مزایای قابل توجه انتقال آزاد داده ها برای 
شــرکت های فناوری چندملیتی، ده ها کشور موانعی را برای جریان فرامرزی 
داده ها ایجاد کرده اند. ایجاد الزام قانونی جهت استقرار داده ها در داخل مرزهای 
جغرافیایی کشــورها، یکی از بارزترین مصادیق تلاش دولت ها جهت انطباق 
خود با تحولات شــتابان حوزه فناوری اطلاعات به شمار می رود.به طورکلی، 
محلی سازی داده ها، می تواند صراحتاً و به موجب قوانین تدوین شده، محقق 
شود یا از طریق سیاست های کلان محدودکننده انتقال داده به حدی دشوار 
شود که عملًا امکان آن وجود نداشته باشد؛ به عبارت دیگر، بسیاری از دولت ها، 
شــرکت ها ملزم به ذخیره و پردازش داده هــا در داخل مرزهای جغرافیایی 
خود می کنند. در ادامه این نوشــتار کوتاه، به بررســی نمونه هایی از الزامات 
محلی سازی داده ها، پرداخته می شود.نقشه زیر، نشان دهنده کشورهایی است 
که در حوزه تنظیم گری محلی ســازی داده هــا ورود کرده و اقداماتی در این 
زمینه داشته اند. قواعد محلی سازی داده ها به اشکال گوناگونی در کشورهای 
مختلف جهان، اجرا می شــوند. برخی از دولت ها، انتقــال داده ها به خارج از 
مرزهای ملی خود را به طور کلی ممنوع کرده اند و برخی دیگر، محدودیت های 

جدی برای خروج طیف گسترده ای از داده های حیاتی خود، وضع کرده اند.
تغییر چشم انداز جهانی حکمرانی داده و توجه به محلی سازی داده ها الزامات 
محلی سازی داده ها در اتحادیه اروپا اگرچه این روزها و با جدی شدن موضوع 
تصویب و اجرای قانون بســته خدمات دیجیتال در اتحادیه اروپا، بسیاری از 
کارشناســان به ناکامی مقررات عمومی حفاظت از داده ها، »GDPR«، اذعان 
داشــته اند اما اتحادیه با مقررات عمومی حفاظت از داده ها، »GDPR«، گامی 
جدی در عرصه محلی ســازی داده های قاره سبز برداشت. این قانون، وظیفه 
تنظیم پردازش داده های شخصی شــهروندان اتحادیه اروپا را بر عهده دارد. 
بر اساس مجموعه قوانین یادشده، همه سازمان ها، نهادها و شرکت هایی که 
اطلاعات شخصی، استخدامی، مالی، ســلامت و سوابق پرداخت شهروندان 
اتحادیه اروپا دریافت و نگهداری می کننــد، ملزم به ذخیره ایمن داده ها در 
داخل مرزهای جغرافیایی این نهاد بین المللی هستند و اگر در شرایط خاص 
انتقال داده اجتناب ناپذیر باشــد، اطلاعات تنها می تواند در اختیار کشورها و 
سازمان های مورد تأیید اتحادیه قرار گیرد. آمریکا و برخورد سلبی با داده های 
کاربران تیک تاک »قانون حفظ حریم خصوصی مصرف کنندگان کالیفرنیا« 
)CCPA( به صورت صریح، اشــاره ای به مساله محلی ســازی داده ها و نحوه 
ذخیره اطلاعات نداشــته اســت و انتقال داده را در قالب مفهوم عام فروش 
اطلاعات قرار می دهد؛ بنابراین، طیف گســترده ای از اقدامات مانند انتقال، 
انتشار، افشــای اطلاعات در زمره مصادیق فروش داده قرار می گیرند. بنا بر 
مقررات موجود، فرایند انتقال داده باید به صورت شــفاف و با اطلاع صاحبان 
داده صورت پذیرد. بر همین اســاس و مطابق با حقوق مصرف کنندگان حق 
اطلاع، دسترســی و اعتراض به انتقال داده ها بــرای صاحبان داده، محفوظ 
است و آن ها می توانند اجازه انتقال داده را ندهند.با این وجود، سیاست عملی 
ایالات متحده آمریکا در قبال شــرکت ها و برنامه هایی چون تیک تاک، کاملًا 
بر رویکرد ســلبی مبتنی است. فعالیت تیک تاک، مدت کوتاهی پس از ورود 
به بازار آمریکا، مشــروط به همکاری بایت دنس، شــرکت مالک تیک تاک با 
شرکت آمریکایی اوراکل شد و پس از اعمال فشار فراوان از سوی دولتمردان 
آمریکایی، مســاله الزام این شــرکت چینی به ذخیره داده های شــهروندان 
آمریکایی در داخل کشــور نیز مطرح شد. حال اوراکل، به بهانه پیشگیری از 
دسترسی دولت چین به اطلاعات کاربران آمریکایی، با نهایت دقت بر فعالیت 
تیک تاک در ایالات متحده نظــارت دارد و تیک تاک نیز در حال انتقال همه 
داده های کاربران آمریکایی به ســرورهای ابری اوراکل، مستقر در این کشور 
اســت. آغاز محلی سازی داده ها در روسیه از ۲۰۰۶   آغاز تلاش روسیه برای 
ورود به عرصه حفاظت از داده های ملی به ژانویه ســال ۲۰۰۶ باز می گردد. 
کرملین قوانین اساســی در زمینه نحوه حفاظــت از اطلاعات خود با عنوان 
»قوانین حفاظت از داده« )DPA( را در تاریخ ۲۷ ژانویه ۲۰۰۶، تصویب کرد. 
بر اســاس این قانون، همه اطلاعات شناسایی، دارایی، مالی، سرمایه گذاری و 
سلامت شهروندان روسیه در زمره داده های مشمول این قانون، قرار می گیرد. 
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قائم مقام بنیاد ملی نخبگان گفت: در نامه ای به شورای پول و اعتبار 
پیشــنهاد دادم مبلغ وام ودیعه مســکن به یک میلیارد تومان و وام 
خرید مســکن نیز به ۳ میلیارد تومان افزایش یابد.سید سلمان سید 
افقهی در گفت وگو با خبرنگار مهر، درباره آخرین وضعیت وام خرید 
و ودیعه مســکن نخبگان اظهار کرد: در حال حاضر وام خرید مسکن 
نخبگان یک میلیارد تومان و وام ودیعه مســکن ۳۰۰ میلیون تومان 
است اما با توجه به اینکه در شرایط حال حاضر کسی نمی تواند با یک 
میلیارد تومان خانه بخرد، در نامه ای به شورای پول و اعتبار پیشنهاد 
دادم مبلغ وام ودیعه مسکن به یک میلیارد تومان و وام خرید مسکن 
نیز به ۳ میلیارد تومــان افزایش یابد.قائم مقام بنیاد ملی نخبگان با 
اشــاره به اینکه سال گذشته در هیأت امنای بنیاد ملی نخبگان تهیه 
۱۰۰۰ واحد مسکونی برای نخبگان مصوب شد، افزود: تأمین اعتبار 
این طرح به سازمان برنامه موکول شده اما این سازمان متأسفانه علی 
رغم پیگیری هایی که انجام شــده، هنوز هیچ اعتباری را به این کار 
اختصاص نداده اســت.بیمه تکمیلی نخبگان در راه اســت قائم مقام 
بنیاد ملی نخبگان از طــرح جدید بنیاد برای بیمه تکمیلی نخبگان 
هزار نفر از نخبگان خبر داد و گفت: یکی از برنامه هایی که در دستور 
کار بنیاد ملی نخبگان قرار دارد بحث بیمه تکمیلی این عزیزان است 
که پیشنهاد دادم بالاترین تعهدات بیمه ای برای نخبگان در نظر گرفته 
شــود که برای هر فرد تقریباً در ماه یک میلیون و ۲۰۰ هزار تومان 

و در سال برای هزار نفر، ۱۲ هزار میلیارد تومان باید پرداخت کنیم.
بیمه هزار نخبه با بالاترین تعهدات بیمه ای قطعی شد وی ادامه داد: 
البته به من گفته شد تعهدات بیمه ای کم شود تا افراد بیشتری تحت 
پوشش بیمه قرار بگیرند که بنده پاسخ دادم یا کسی را بیمه نمی کنیم 
یا اگر این کار را انجام می دهیم، باید بهترین شــرایط را فراهم کنیم. 
در حــال حاضر بیمه تکمیلی برای هزار نفر از نخبگان قطعی شــده 
ولی اجرای چنین طرح هایی به تأمین اعتبار گره خورده است. بودجه 
۱۴۰۲ بنیاد تنها ۲۵ درصد محقق شــده است!ســید افقهی با بیان 
اینکه بودجه بنیاد در سال ۱۴۰۲ تاکنون تنها ۲۵ درصد محقق شده 
و این موضوع باعث شــده که در برنامه ها و حمایت هایمان با مشکل 
مواجه شــویم، تصریح کرد: ما تحت فشار هستیم و از دوستان بارها 
هم پیگیری کردیم.وی ادامه داد: با توجه به اینکه رئیس بنیاد، معاون 
علمی رئیس جمهور است، متأسفانه این درکِ اشتباه وجود دارد که 
ســازمان برنامه وقتی بودجه ای را برای معاونت لحاظ می کند، عنوان 
می کند که بودجه بنیاد هم در دل آن قرار گرفته در حالی که رئیس 
بنیاد با حفظ سمت، معاون علمی رئیس جمهور است.اولویت سازمان 
برنامه و بودجه نخبگان نیست قائم مقام بنیاد ملی نخبگان بیان کرد: 
بارها این را گفته ایم که دولتی که می خواهد چند میلیون مســکن 
بســازد برای هزار مسکن نخبگان نباید دچار مشکل باشد و البته هم 
نیســت، ولی مساله این اســت که اولویت عزیزان در سازمان برنامه 
و بودجه نخبگان نیســت. وقتی بودجه بنیاد تنها ۲۵ درصد محقق 
شــده و از طرفی طرح مسکن نخبگان محقق نشده و طرح جذب در 
دستگاه های اجرایی به دلیل عدم تأمین اعتبار در برخی جاها مشکل 
اعتبار دارد، برداشت ما این است که نخبگان در اولویت قرار ندارند و 
طرح های مربوط به آنها اجرایی نمی شود. شعار نخبه پروری می دهیم 
امــا در عمل هیــچ کاری انجام نمی دهیم وی افــزود: مرتباً از نخبه 
پــروری، نخبه گزینی و نخبه گماری صحبت می کنیم اما هیچ اتفاق 
خاصی در عمل برای آنها رقم نمی خورد. در حال حاضر برای پیشبرد 
برنامه های جاری بنیاد با اعتبارات موجود، با مشکل مواجه هستیم و 
وضعیت نامطلوبی داریم. در صورتی که نسبت فایده به هزینه در حوزه 
نخبگان به شدت بالا اســت ولی ما این را در نظر نمی گیریم و بنده 

معتقدم متأسفانه تقسیم درست بودجه اتفاق نمیفتد.

پیشنهاد افزایش وام 
خرید مسکن نخبگان به 

۳ میلیارد

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

تهران !!

آیا نسخه جاده ای هایپرکار لمان پژو ۹X8 ساخته خواهد شد؟
یکی از خبرســازترین خودروهای چند سال اخیر مســابقات لمان را می توان پژو ۹X8 دانست. از همان زمان معرفی این خودرو 
شایعاتی درباره احتمال تولید نسخه جاده ای وجود داشت و حالا رئیس پژو به سؤالات دراین باره پاسخ داده است.زمانی که قوانین 
جدید مسابقات لمان برای اولین بار منتشر شد ابهاماتی درباره الزامی بودن یا نبودن تولید نسخه جاده ای از مدل های حاضر در 
پیســت به وجود آمد. همین امر باعث ایجاد شــایعاتی درباره تولید نسخه جاده ای از هایپرکار پژو ۹X8 شد اما چنین چیزی رخ 
نداد. البته به طور خلاصه باید گفت طبق قوانین مسابقات لمان تولید نسخه جاده ای از مدل های مسابقه ای الزامی نیست هرچند 

به نظر می رسد روزنه امیدی برای تولید ۹X8 با پلاک شخصی وجود داشته باشد.

گریزمان و کاسیمیرو در راه پیوستن به رونالدو؟
دو بازیکن بزرگ فوتبال اروپا با النصر به توافق دست پیدا کردند و راهی این تیم عربستانی خواهند شد.به گزارش ایسنا، علی الحربی، 
خبرنگار عربستانی اعلام کرد باشگاه النصر با آنتوان گریزمان، بهترین گلزنان تاریخ باشگاه اتلتیکومادرید، و کاسیمیرو، هافبک برزیلی 
منچستریونایتد، به توافق دست پیدا کرده است و این دو بازیکن در تابستان پیش رو پیراهن النصر را بر تن خواهند کرد.این خبرنگار 
عربستانی مدعی شد که هم گریزمان و هم کاسیمیرو موافقت خود را برای حضور در النصر اعلام کرده اند و توافقات نهایی صورت گرفته 
است.النصر در فصل جاری با درخشش کریستیانو رونالدو عملکرد بسیار خوبی از خود نشان داده است و هم در رقابت های لیگ عربستان 

و هم در لیگ قهرمانان آسیا از مدعیان اصلی قهرمانی است.

پیشنهاد

چهره روز

کتاب ظلمات سپید
کتاب ظلمات سپید روایت سفرهای اکتشافی و ماجراجویی های 
باورنکردنــی هنــری ورزلــی )henry worsley( در قطب جنوب 
)جنوبگان( به روایت دیوید گرن اســت. روایت مبارزه و تلاشــی 
جسمی و روحی که گاه فراتر از توان بشر است. وسعت بی پایانی 
را تصور کنید که در آن نور خیره کننده ی منعکس شده از سطح 
برف چشــمانتان را می زند. با هربار تنفس ســوز سرمای منفی 
هشــتاد درجه را به شــش ها وارد می کنید و پیشروی با وجود 
بادی که هرلحظه شــما را به عقب می راند ســخت و ســخت تر 
می شــود. وزن ســورتمه و وســایلی که به همراه دارید چیزی 
حدود ۱۵۰ کیلوگرم است و آن ها را با یک  طناب به دور کمرتان 
بسته اید. کمی که پیش می روید تنها چشم انداز پیش رو چوب های 
اسکی تان است و  حالا باید شروع کنید به بالا رفتن از یک شیب 
بسیار تند ولی انگشتان دست و پایتان را حس نمی کنید. خسته 
و ناامیدید ولی ذهنتان به شــما نهیب می زند کمی دیگر پیش بروید چون برای رســیدن به قطب جنوب باید روزانه 
حدود ۱۳ کیلومتر در برف و بوران پیشــروی کنید. این بخشــی از شرح مصایب سفرهای جذاب و اعجاب انگیز هنری 
ورزلی، اکتشاف گر بزرگ قطب جنوب در کتاب ظلمات سپید بود. هنری که سابقه ی حضور در ارتش و تمرینات سخت 
و طاقت فرســا را داشت، تصمیم گرفت تا به تبعیت از اسطوره ی مجسم خود، ارنست شکلتون سفر اکتشافی بزرگی را 
ترتیب دهد. ارنست شکلتون که هنوز هم از او به عنوان مدیری مدبر یاد می کنند و در حوزه های مدیریت و برنامه ریزی 
الگوی بســیار موفقی است، در سال ۱۹۰8 برنامه ی اکتشاف نمرود را برنامه ریزی کرد و به همراه گروهش عازم قطب 
جنوب شد. او  در حالی که تنها ۱۷۰ کیلومتر با مقصد فاصله داشت به دلیل کمبود منابع غذایی و در خطر بودن جان 
افراد گروهش تصمیمی جســورانه گرفت و از راه آمده بازگشت. این شرح تلاش ناکام شکلتون و تصمیم شجاعانه اش، 
هنری جوان را که هنوز در مدرســه تحصیل می کرد و از طریق کتاب خاطرات سفر اکتشافی شکلتون با او آشنا شده 

بود، سخت تحت تاثیر قرار داد.

آدام سندلر
آدام ســندلر یکی از پردرآمدترین بازیگران هالیوود 
است. او کارنامه ی ســینمایی پرباری دارد، با اینکه 
بیشتر اوقات نقش یک مرد نسبتاً دیوانه اما مهربان 
را بازی کرده اســت. برخی شــاید فیلــم های او را 
کمدی هایی احمقانه بدانند، اما تماشاگران کماکان 
او را دوســت دارند. آدام در بروکلین، نیویورک در ۹ 
ســپتامبر سال ۱۹۶۶ زاده شــد، مادرش یک معلم 
مدرســه مهد کودک، و پدر او استنلی سندلر، یک 
مهندس برق بود، خانواده وی یهودی هســتند و از 
مهاجران یهودی روســی تبارند. او پس از نقل مکان 
در سن ۶ سالگی در منچســتر، نیوهمپشایر بزرگ 
شد، وی در دبیرستان مرکزی منچستر تحصیل کرد. 
سندلر از دانشگاه نیویورک، مدرسه هنر تیش در سال 
۱۹88 فارغ التحصیل شد. سندلر پس از حضور موفق 
در یک برنامه زنده تلویزیونی به نام saturday night live در چندین فیلم هالیوودی حضوری موفق داشــت 
به طوری که مجموع این فیلم ها فروشــی در حدود ۲ میلیارد دلار آمریکا داشــت.]۲برخی از آثار معروف 
سندلر عبارتند از:آقای دیدز )۲۰۰۲(، پنجاه قرار اول )۲۰۰۴(، کلیک )۲۰۰۶( و تو حریف زوهان نمی شی 
)۲۰۰8(، قصه های وقت خواب )۲۰۰8(؛ و هچنین فیلم پیکســل ها، پینه دوز، مخلوط اشاره کرد. کمدین، 
خواننده، فیلم نامه نویس و تهیه کننده آمریکایی است. او از سال ۱۹۹۰ تا ۱۹۹۵، قبل از بازی در فیلم های 
هالیوودی، یکی از بازیگران سریال Saturday Night Live بود که مجموعاً بیش از ۴ میلیارد دلار در گیشه به 
دست آورد. او در سال ۲۰۲۲ دارایی خالص تخمینی ۴8۰ میلیون دلاری داشت و قراردادی برای سه فیلم 

دیگر با نتفلیکس به ارزش بیش از ۳۵۰ میلیون دلار امضا کرد.]۱[

فرهنگ

نماینــدگان مجلس از محل منابع حاصل از عوارض صادراتی 
کلیــه مواد و محصولات معدنی، اعتبــارات لازم برای اجرای 
قانون جهش تولید دانش بنیان را پیش بینی کردند. به گزارش 
خبرنگار مهر، نمایندگان مجلس شــورای اسلامی در جلسه 
نوبت صبح امروز )سه شــنبه ســوم بهمن مــاه( و در جریان 
رســیدگی به گزارش کمیســیون تلفیق لایحه بودجه سال 
۱۴۰۳ در بخــش درآمدی، با بندهای الحاقی ۲ و ۳ تبصره ۶ 
این لایحه موافقت کردند. بند الحاقی ۲- وزارت امور اقتصاد و 
دارایی مکلف است نسبت به واریز کلیه منابع حاصل از عوارض 
صادراتی کلیه مواد و محصولات معدنی صنایع معدنی، فلزی و 
غیر فلزی، محصولات نفتی، گازی و پتروشیمی به صورت خام 
و نیمه خام به ردیف درآمدی شــماره ۱۱۰۵۲۰ مالیات موضوع بند )ز( تبصره ۶ قانون بودجه سال ۱۴۰۲ کل 
کشــور به ردیف درآمدی شماره ۱۱۰۵۱8 و حقوق ورودی ماشین آلات، تجهیزات و قطعات تولیدی، صنعتی، 
معدنی و کشــاورزی به ردیف درآمدی شماره ۱۱۰۴۱8 جدول شماره پنج این قانون اقدام نماید.میزان قطعی 
عوارض صادراتی و فهرست کالاهای مشمول ظرف ۲ ماه پس از ابلاغ این قانون به تصویب هیأت وزیران می رسد. 
کلیه منابع حاصله جهت اجرای قانون جهش تولید دانش بنیان به معاونت علمی و فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری اختصاص می یابد به نحوی که معادل ۵۰ درصد از آن صرف افزایش صندوق نوآوری و شکوفایی 
شــود تا زمان تصویب فهرست کالاهای مشمول این بند، فهرست تصویب نامه هیأت وزیران، موضوع بند )ص( 
تبصره ۶ قانون بودجه ۱۴۰۱ مبنای اجرای این بند می باشد.سازمان برنامه و بودجه کشور مکلف است تخصیص 
ردیف هزینه ای بند را هر ماه به صورت یک دوازدهم صادر نماید. دبیرخانه شورای راهبردی فناوری ها و تولیدات 

دانش بنیان موظف است گزارش عملکرد این بند را هر ۶ ماه یک بار در اختیار مجلس قرار دهد. 

منابع مالی برای اجرای »قانون جهش تولید 
دانش بنیان« تعیین شد

پنجشنبه 4 مرداد 1403  19 محرم 1446  25 جولای 2024

4
    سال بیستم    شماره  5453

اتلتیکومادرید به شدت به دنبال به خدمت گرفتن مهاجم آرژانتینی منچسترسیتی برای فصل جدید است.به گزارش ایسنا، خولیان آلوارس در حال حاضر 
برای حضور در بازی های المپیک در پاریس به سر می برد. او یکی از بازیکنانی است که خاویر ماسکرانو به المپیک پاریس برده است. اولین بازی تیم زیر 
 The ۲۳ سال آرژانتین در بازی های المپیک ۲۰۲۴ امروز چهارشنبه برگزار می شود و انتظار می رود آلوارس در ترکیب ثابت تیمش باشد.براساس گزارش
Athletic، اتلتیکومادرید برای این گلزن ۲۴ ساله ۷۰ میلیون یورو ثابت به اضافه ۲۰ میلیون یورو متغیر پیشنهاد داده است. آلوارس به تازگی همراه با تیم 

ملی آرژانتین قهرمان کوپاآمه ریکا شده است و سابقه قهرمانی در جام جهانی و لیگ قهرمانان اروپا را نیز دارد.

مهاجم منچسترسیتی در تیررس اتلتیکومادرید
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